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راهکار مهار چک برگشتی چیست؟ 

 چک بی محل بلای جان اقتصاد
افزایش چک برگشتی، مبادلات بازار را مختل می کند و بی اعتمادی مردم به شرایط 

اقتصادی کشور را به دنبال دارد. 
طی چند سال گذشته کاهش ارزش چک و بی اعتبار شدن آن در بازار، افزایش میزان 
مبادلات نقدی در کشور را به همراه داشته است که  این مساله مشکلاتی را در اقتصاد 
به وجود می آورد.  لازم به ذکر است افزایش چک برگشتی هم سبب بی اعتباری چک 
در بازار  می شود و هم بی اعتمادی مردم به شرایط اقتصادی  را به دنبال دارد از این 
رو می بایست راهکارهای مناسبی برای مقابله با این نابسامانی اجرایی شود تا اقتصاد 
کشور از این معضل رهایی یابد .  عضو کمیسیون اقتصاد مجلس شورای در این ارتباط 
گفت:ریشه چک های برگشتی با افزایش حجم نقدینگی کشور و گسترش مبادلات بانکی 
گره خورده است البته این امر با  کسادی بازار و رکود اقتصاد نیز مرتبط است.  محمد 
حسن نژاد ادامه داد: بیشترین مشکلی که در این بخش وجود دارد، کمبود نقدینگی و 
منابع مالی است که  همه کارخانجات تولیدی را تحت تأثیر قرار داده است.  این نماینده 
مجلس تصریح کرد: میزان چک های برگشتی متناسب با حجم اقتصاد کم یا زیاد می 
شود ولی باید به این نکته توجه شود که آیا رشد آن متناسب با نقدینگی است یا خیر.  
حسن نژاد در خصوص عوامل اصلی افزایش چک های برگشتی و گردش زنجیره وار آن 
در بازار گفت : رکود اقتصادی، افزایش ریسک سرمایه گذاری، کمبود نقدینگی و کاهش 
وام دهی بانک ها به بخش تولید از دلایل بروز این معضل محسوب می شود.  این عضو 
کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی تصریح کرد : چک ها نیز به صورت زنجیروار 
در دست تولید کنندگان می چرخد هر تولیدکننده چک برگشتی را از تولیدکننده 
دیگر دریافت می کند ودر نهایت این امر به دلیل نبود بسترهای پرداختی ، اقتصاد را با 
مشکلات متعددی مواجه می کند و ادامه  روند آن بی اعتمادی به چک را به وجود می 
آورد.   وی افزود : درحقیقت هر چک برگشتی پای  چک های برگشتی  دیگر را به بازار 
معاملات باز می کند بنابراین مصرف کنندگان به دلیل نبود نقدینگی در بازار  و وجود 
رکود اقتصادی در کشور نمی توانند هزینه محصولات را پرداخت کنند و  بر افزایش آمار 
چک های برگشتی افزوده می شود.  حسن نژاد تاکید کرد : اکنون صدوردسته چک ها  
در شبکه های بانکی با سخت گیری های بیشتری نسبت به گذشته انجام می شود و با 
توجه به شرایط تعیین شده به همه افراد دست چک تعلق نمی گیرد این امر می تواند 
از ادامه روند صعودی صدور چک های برگشتی ممانعت کند ولی به طور کلی نباید در 
ایجاداین روند فقط شبکه های بانکی رامقصر دانست بلکه باید تمام عوامل موثر بر این 
امر را بررسی شود.   این عضو کمیسیون اقتصادی مجلس شورای اسلامی در پایان گفت 

:  رفع رکود اقتصادی یکی از نکات مهم برای حل معضل چک های برگشتی است.
 پشت پرده چک های برگشتی   

در همین خصوص مهدی اسلام پناه مدرس دانشگاه ،  با بیان اینکه تولید به نهاده 
های مالی وابسته است، گفت: تولیدکنندگان نیاز مبرمی به منابع مالی دارند لذا تلاش 
دولتمردان باید در راستای ایجاد شفافیت در سیستم بانکی باشد.   وی در ادامه عنوان 
کرد: از آنجایی که فضای کسب و کار با این مسئله ارتباط تنگاتنگی دارد لذا مشکلات 
مربوط در حیطه بانکی به ویژه چک های برگشتی می تواند اثرات سوئی در فضای کسب 
و کار کشور به جا بگذارد.  اسلام پناه با بیان اینکه عده ای سودجو به وسیله چک های 
برگشتی سعی در دورزدن نظام بانکی دارند، افزود: پذیرندگان اعتبارات مالی گاهی به 
دلیل عدم وصول مطالبات خود اقدام به فروش چک های موجود کرده و بدین طریق 
باعث بروز اختلالاتی در نظام بانکی می شوند.   این مدرس دانشگاه تامین، تولید و فروش 
را زنجیره اصلی اقتصاد کشور دانست و افزود: در صورتیکه معضلات مربوط به نقدینگی 
حل نشود، هیچ گاه شاهد تحقق اهداف اصلی این زنجیره نخواهیم بود.  وی در ادامه با 
ارائه راهکاری جهت بهبود وضعت فعلی تصریح کرد: مشکل تامین باید از طریق امنیت 
مالی حل شود لذا مسئولین می بایست تدابیری را جهت شفافیت اقتصادی در سیستم 
بانکی اتخاذ نموده و بدین گونه شرایط برای بهبود فضای کسب و کار فراهم شود.     
اسلام پناه همچنین اذعان داشت : درصورتیکه نتوان گردش مطمئن و پایدار را مدیریت 
نمود، کشور با حجم عظیمی از پول های بدون پشتوانه مواجه می شود که این نهاده 
های مالی خود را در قالب معوقات و بدهی کلان نشان می دهند.  این مدرس دانشگاه 
در پایان عنوان کرد: در حال حاضر خوره هایی از قبیل رانت خواری، چک های برگشتی 
و سوء استفاده از امکانت دولتی لطمات جدی را بر پیکره اقتصاد کشور وارد ساخته اند و 

در این میان نظام بانکی بیشترین آسیب ها را متحمل شده است. 

هزینه فایده حذف صفر از ریال 
حذف صفر از اسکناس های ایرانی یا به عبارتی واحد پول ملی ایده 
ای است که طی سال های گذشته مطرح و دیدگاه های گوناگونی در 
این زمینه ارایه شده است. برخی این طرح را بی صرفه و تورم زا می 

خوانند و شماری نتیجه آن را کاهش هزینه های دولت می دانند. 
کاهش صفرهای »ریال« واحد پول ملی، ایده ای است که سال ها 
مطرح بوده و به تازگی نیز مورد توجه قرار گرفته است. ریال از سال 
1308 جای »تومان« را گرفت و واحد پول رسمی کشورمان شد و 
یک صفر به صفرهای اسکناس ها و سکه ها اضافه کرد اما از آن سال 
ها تاکنون اغلب مردم هنوز از تومان به عنوان واحد پول استفاده می 
کنند.  سابقه ایده حذف صفر از ریال به دهه 70 بر می گردد. سال 
1373 برای اولین بار موضوع حذف سه صفر از اسکناس ها مطرح شد. 
البته بعدها پیشنهاد حذف چهار صفر از ریال داده شد. این طرح در 
دولت قبل زمانی که »محمود بهمنی« ریاست بانک مرکزی را بر عهده 
داشت جدی تر پیگیری شد اما به نتیجه نرسید.   چندی پیش )اواسط 
آبانماه( »حسین قضاوی« معاون بانک و بیمه وزارت اقتصاد و دارایی 
در گفته های خود از اصلاحات پولی و بررسی حذف صفر از واحد 
پول ملی خبر داد و گفت: در پیش  نویس لایحه قانون بانکداری که 
به  زودی تقدیم مجلس می شود، به دولت اجازه داده می شود در زمان 
مقتضی اصلاحات پولی داشته باشد. نیازمند اصلاحات پولی هستیم 
زیرا تعداد صفرهای زیاد دشواری هایی را برای اقتصاد ایجاد می کند. 
اگر صفرهای واحد پولی کشور کم شود، اسکناس ها با امنیت بالاتر و 
استاندارد عرضه شود.  یک روز پس از گفته های قضاوی، بانک مرکزی 
مخالفت خود را با اجرای این طرح اعلام کرد و »پیمان قربانی« معاون 
بانک مرکزی گفت: انجام رفرم پولی جزو برنامه های درازمدت بانک 
مرکزی و چاپ اسکناس و مسکوک جدید، اصلاح نظام حسابداری و 

قوانین، پیش نیازهای حذف صفر از پول ملی است.
 به رغم برخی دیدگاه های مثبت درباره حذف صفر از پول ملی، 
برخی از کارشناسان اقتصادی نیز معتقدند که در شرایط کنونی، اجرای 
طرح اصلاح پول ملی ضروری نیست و این اقدام هزینه های زیادی را 
به دولت و بانک مرکزی تحمیل می کند. در این میان، موضوع مهمی 
که مطرح است این که آیا حذف سه یا چهار صفر از ریال تاثیری 
در اقتصاد و نرخ تورم کشور به بار خواهد آورد؟ کارشناسان درباره 
پیامدهای احتمالی این طرح با کارشناس اقتصادی گروه پژوهش و 

تحلیل خبری ایرنا گفت وگو کردند. 
حذف صفر از ریال؛ صرفه مند یا هزینه بر؟ 

 یکی از دلایلی که برای اجرای طرح اصلاح پول ملی مطرح می شود 
این است که تورم انباشته چهار دهه اخیر اقتصاد موجب کاهش قدرت 
خرید واحد پول کشور شده است. این واقعیت در کنار محدودیت 
های پیش روی چاپ اسکناس درشت منجر به گسترش قابل توجه 
حجم اسکناس در جریان شده و پیامدهایی مانند مشکلات محاسباتی 

و حسابداری دفاتر، ناامنی در حمل پول، استفاده از ارقام بزرگ در 
مبادلات ساده و ...را به دنبال داشته است. البته شماری از کارشناسان 
اقتصادی معتقدند هنوز صفرهای ریال آنقدر زیاد نیست که چنین 
مشکلاتی را غیرقابل تحمل سازد و اجرای طرح حذف صفرهای ریال 
به دلیل هزینه های زیادی که دارد در شرایط کنونی نباید در دستورکار 
دولت قرار گیرد. این تحلیلگران می گویند اجرای این طرح تاثیر مثبتی 
هم بر اقتصاد نخواهد گذاشت.  »جمشید پژویان« کارشناس اقتصادی 
در گفت وگو با پژوهشگر ایرنا در این باره با بیان اینکه حذف صفر از 
ریال و اصلاح پول ملی تاثیری در اقتصاد کشور ندارد، گفت: کشورهایی 
دست به این اقدام زده اند که صفر اسکناس هایشان حتی به رقم 
12 هم رسیده است. حذف صفر هم به این دلیل است که اشتباهی 
در شمارش صفرها رخ ندهد . البته این اقدام در گذشته دورتر که 
تکنولوژی در اقتصاد نفوذ زیادی نداشت، انجام می شد. وی افزود: تعداد 
زیاد صفرهای اسکناس ها باعث می شد تا حسابرسی ها با مشکلات 
و خطاهای متعددی مواجه شود. به همین دلیل برخی از کشورها این 
هزینه را پذیرفتند که صفر را از پول خود حذف کنند و اسکناس ها را 
تغییر دهند. اما معتقدم هنوز این مشکل در ایران گریبان گیر نیست. 
به گفته پژویان این طرح فقط هزینه ای را برای دولت می تراشد تا 
اسکناس های موجود را از چرخه خارج و اسکناس های جدید با تعداد 
صفر کمتر را منتشر کند. به طور قطع تعویض اسکناس ها هزینه های 
قابل توجهی را برای دولت به جای می گذارد.  این کارشناس اقتصادی 
گفت: معتقدم حذف صفر از ریال جزو اولویت بانک مرکزی و وزارت 
اقتصاد نیست و هیچ دلیل توجیه کننده ای برای این اقدام در شرایط 
کنونی وجود ندارد. در حال حاضر درشت ترین اسکناس رایج در ایران 
از لحاظ رقم، اسکناس 10 هزار تومانی است که تعداد صفرهای آن به 5 

عدد می رسد. این اسکناس به راحتی قابل تشخیص است. 
وی درباره تاثیرگذاری حذف صفر ریال روی مقوله تورم گفت: به 
طور قطع اجرای حذف صفر از ریال را نمی توان به تغییر نرخ تورم 
ارتباط داد چرا که در این طرح قدرت خرید پول تغییری نمی کند. 
تورم زمانی ایجاد می شود که تقاضا افزایش یابد و همزمان عرضه 
پاسخگوی این حجم از تقاضای ایجاد شده نباشد و این ارتباطی به 
حذف صفر از ریال ندارد.  در حالی که گروهی از کارشناسان اقتصادی 
معتقدند، حذف صفر از ریال تنها هزینه ای اضافی روی دوش دولت می 
گذارد اما شماری دیگر این تحلیل ها را رد می کنند و می گویند اصلاح 
پول ملی از هزینه های دولت می کاهد. »مهدی تقوی« کارشناس 
اقتصادی از آن دسته از کارشناسان اقتصادی است که تاکید دارد حذف 
صفر از ریال باعث کمتر شدن هزینه های دولت می شود.  تقوی در 
گفت وگو با پژوهشگر ایرنا در این باره گفت: در فرایند جمع آوری 
اسکناس های موجود و اصلاح آنها شاید هزینه ای بر دولت تحمیل 
شود اما این اقدام به طور قطع در نهایت منجر به کاهش هزینه های 
دولت خواهد شد.  وی ادامه داد: با افزایش ارزش اسکناس ها دیگر 
نیازی به حمل اسکناس های بیشتر نیست و تعداد اسکناس هایی که 
برای داد و ستد مبادله می شود کمتر می شود اما در عین حال قدرت 
خرید مردم تغییری نمی کند و در زمینه نرخ تورم تغییری ایجاد نمی 
شود. اما نکته مهم این است که پس از حذف چند صفر از ریال تعداد 

اسکناس های کمتری به چاپ می رسد. 
این کارشناس اقتصادی با بیان اینکه کاغذ اسکناس بسیار گران و 
ارزشمند است، ادامه داد: چاپ هر اسکناس یک فرآیند هزینه بر را طی 
می کند که اگر دولت اقدام به حذف صفر کند، ارزش ریالی اسکناس 
ها افزایش می یابد و در نتیجه تعداد کمتری اسکناس به چاپ می رسد 

و در نهایت صرفه جویی قابل توجهی در این زمینه انجام خواهد شد. 
  تاثیر حذف صفر ریال در ارزش پول ملی  

یکی از کارکردهایی که از حذف صفر ریال دنبال می شود این است 
که ارزش پول ملی افزایش یابد حال آنکه   از کارشناسان معتقدند 
این کارکرد محقق نخواهد شد.   »سید ناصر موسوی« نایب رییس 
کمیسیون اقتصادی مجلس در گفت وگو با گروه پژوهش و تحلیل 
خبری ایرنا در این باره گفت: دولت ها از طریق حذف سه صفر از ریال 
قصد دارند ارزش پول ملی کشورمان را که در چند سال گذشته به 
واسطه افزایش ناگهانی نرخ ارز کاهش یافته افزایش دهند اما بحث این 
است که کاهش ارزش ریال به این دلیل است که قدرت خرید مردم 
کاهش یافته است.  وی ادامه داد: حال اگر سه صفر هم از ریال حذف 
کنیم و درآمد مردم افزایش پیدا نکند بازهم افزایش ارزش ریال را تجربه 
نخواهیم کرد و به طور قطع از حذف صفر ریال به این نتیجه نخواهیم 
رسید.  موسوی با بیان اینکه حذف صفر از ریال موضوع جدیدی نیست 
و در دولت های قبل هم این طرح پیشنهاد شد، گفت: تاکنون به 
مجلس نه طرحی و نه لایحه ای درباره حذف چند صفر از ریال داده 
نشده است. معتقدم حذف صفر از ریال جزو اولویت های اقتصادی 
کشورمان نیست. اولویت این است که به مساله اشتغال رسیدگی کنیم. 
به واسطه ایجاد اشتغال مشکل رکود هم برطرف خواهد شد. نایب 
رییس کمیسیون اقتصادی مجلس همچنین درباره تاثیر پذیری تورم 
از حذف صفر ریال گفت: حذف صفر از ریال روی تورم تاثیر منفی می 
گذارد و باعث افزایش نرخ تورم خواهد شد چرا که وقتی صفرها حذف 
می شود باعث می شود با رقم بزرگتری همان کالا خریداری شود و جو 

روانی حاکم بر بازار باعث افزایش نرخ تورم خواهد شد. 
  سابقه حذف صفر از اسکناس در سایر کشورها  

پولی  واحد  از  ایران، حذف صفر  روزنامه  اخیر  گزارش  براساس 
کشورها، اولین بار در آلمان و بعد از جنگ جهانی دوم به اجرا درآمد. 
در آن زمان آلمان تورمی شدید را تجربه می کرد که در آن شرایط 
تصمیم به حذف صفرها از »مارک« گرفته شد. در آرژانتین هم در سال 
1960 میلادی، هر دلار آمریکا برابر 1100 تا 3500 پزوی آرژانتین 
مبادله شد و این کشور با حذف 2 صفر از پول خود ارزش آن را در 
برابر دلار افزایش داد.  در اوایل دهه 1980 میلادی هم هر دلار آمریکا 
برابر 18000 تا 180000 پزو داد و ستد می شد و به همین خاطر 
دولت آرژانتین در سال 1983 چهار صفر از پول خود را حذف کرد. 
در ژانویه 2005 نیز ترکیه لیره جدید را جایگزین لیره قدیم کرد و هر 
یک میلیون لیره قدیم ترکیه )با حذف شش صفر( به یک لیره جدید 
تبدیل شد. آخرین نمونه در این زمینه به زیمبابوه مربوط می شود که 
دولت این کشور 10صفر را از پول ملی حذف کرد. سابقه طرح حذف 
صفر از ریال هم در ایران به بیش از 20 سال می رسد اما همچنان 
تصمیم جدی از سوی مجلس یا دولت در این زمینه گرفته نشده است.

آگهی مزایده اموال غیر منقول نوبت اول
 به موجب اجراییه صادره از شعبه 11 دادگاه عمومی حقوقی قم که در شعبه 9 اجرای احکام مدنی قم به شماره 9/95ج/501 - ثبت گردیده له آقای منصور اعرابی علیه آقای 
ماشااله حمامی مغاری محکوم علیه محکوم است به پرداخت مبلغ /56/030/013 ریال در حق محکوم له و مبلغ /3/801/500 ریال به عنوان نیم عشر دولتی در حق صندوق 
دولت ،محکوم علیه در قبال بدهی خود پلاک ثبتی 44/3547 - اصلی بخش 4 قم را معرفی کرده است که کارشناس به شرح ذیل ارزیابی کرده است ضمنا ماده 51 قانون اجرایا 

حکام مدنی قابل اجرا می باشد.
در تاریخ 95/7/25 ارجاع شده در معیت نماینده بدهکار به نشانی قم- حاجی آباد )قنوات( خیابان شهدا- کوچه 18- پلاک 131 مراجعه شد و نسبت به ارزیابی اقدام گردید.

ملک مورد نظر سه دانگ مشاع از ششدانگ پلاک ثبتی فرعی 3547 از 44 اصل بخش چهار ثبت قم می باشد که دارای 160/47 مترمربع مساحت برای ششدانگ ملک می 
باشد با توجه به بررسی بعمل آمده ارزش سه دانگ مشاع از ششدانگ پلاک فوق الذکر به مبلغ 96/000/000 ریال )نود و شش میلیون ریال( برآورد و اعلام می گردد% ضمنا 

مورد نظر بصورت زمین مسکونی محصور در بین املاک مجاورین می باشد و در تصرف مالکین می باشد.
،مقرر گردیده مورد فوق الذکر در تاریخ 95/10/02 ساعت 08/00 الی 08/30 صبح به آدرس قم،خ ساحلی،جنب زندان ساحلی دادگاه های حقوقی واحد اجرای احکام مدنی 
اتاق مزایده از طریق مزایده حضوری به فروش برسد.لذا افرادی که قصد بازدید از مورد مزایده را دارند می توانند در مدت پنج روز مانده به مزایده با هماهنگی این اجرا از مورد 
مزایده بازدید و در صورت تمایل درجلسه مزایده شرکت نمایند قیمت پایه از مبلغ کارشناسی شروع و به کسانی که بالاترین مبلغ را پیشنهاد دهند واگذارمی گردد.برنده مزایده 
باید ده درصد از مبلغ پیشنهادی را فی المجلس نقدا و مابقی آن ظرف یکماه از تاریخ مزایده بپردازد این آگهی یک نوبت در یکی از روزنامه های محلی درج می گردد جهت 

اطلاعات بیشتربه واحد مراجعه نمائید.
 دادورز اجرای احکام دادگستری شهرستان قم-رضا زارعی

رییس انجمن واردکنندگان خودرو:

وزارت صنعت واردات خودرو از آمریکا را بلامانع دانست
  رییس انجمن واردکنندگان خودرو گفت: در مذاکراتی که با وزارت صنعت، معدن و 
تجارت در رابطه با وضعیت قانونی واردات خودروهای غیر آمریکایی تولیدی در آمریکا 

صورت گرفت این وزارتخانه واردات این خودروها را بلامانع دانست.
فرهاد احتشام زاد در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: در رابطه با وضعیت پیش آمده مبنی 
بر توقف شماره گذاری خودروهای با برند غیر آمریکایی که در این کشور تولید شده اند، 
برای حل ابهام و روشن شدن موضوع مذاکراتی با مدیرکل دفتر نیرومحرکه وزارت صنعت، 
معدن و تجارت صورت گرفت. وی با بیان اینکه در این مذاکرات این مقام مسوول سه 
حالت را در رابطه با واردات خودروهای آمریکایی و خودروهای تولیدی در این کشور 
بر شمرد، خاطرنشان کرد: براین اساس واردات خودروهای با برند آمریکایی تولیدی 
در آمریکا و خودروهای با برند آمریکایی تولیدی در کشور ثالث ممنوع بوده اما واردات 
خودروهای با برند غیر آمریکایی تولید شده در این کشور بلامانع و قانونی است. رییس 
انجمن واردکنندگان خودرو ادامه داد: در این رابطه مدیرکل نیرومحرکه وزارت صنعت، 

معدن و تجارت خاطرنشان کرد که باز )فعال( بودن سیستم ثبت سفارش برای خودروهای 
غیر آمریکایی تولیدی در آمریکا بیانگر موضع این وزارتخانه مبنی بر نبود منع قانونی برای 
واردات این خودروهاست. وی افزود: بنابراین با توجه به نظر وزارت صنعت، معدن و تجارت 
به عنوان مجری کنترل واردات به کشور، پلیس به عنوان ضابط اجرای قانون باید از تفسیر 
قانون خودداری کرده و شماره گذاری خودروهای با برند غیر آمریکایی وارد شده از آمریکا 
را آغاز کند. احتشام زاد با بیان اینکه به دلیل توقف شماره گذاری، بیش از 500 شهروندی 
که این خودروها را خریداری کرده اند دچار مشکل شده و نمی توانند از خودروی خود 
استفاده کنند، تصریح کرد: امیدواریم نظر وزارت صنعت، معدن و تجارت در این زمینه 
مدنظر قرار گرفته و شماره گذاری این خودروها آغاز شود. حدود یک ماه پیش ایسنا 
براساس برخی اسناد به دست آمده اعلام کرد که برخی خودروهای تولید شده در آمریکا 
با برندهای هوندا، تویوتا، ولوو و بی ام و وارد ایران شده است. به دنبال آن پلیس راهنمایی و 
رانندگی نیروی انتظامی شماره گذاری این خودروها را متوقف کرده و برخی کارشناسان و 

نمایندگان مجلس شورای اسلامی نیز با توجه به خصومت آمریکا با ایران واردات خودرو 
از این کشور را به صلاح ندانسته و خواستار توضیح وزارت صنعت در این رابطه شدند. در 
این رابطه منتقدان اظهار کردند که واردات خودرو از آمریکا به معنای خروج ارز از ایران 
در جهت ایجاد اشتغال برای کارگران آمریکایی است که با توجه به سیاست های خصمانه 
این کشور در قبال ایران در حدود نیم قرن گذشته، این کار برخلاف منطق و مصالح ملی 
است. با این حال این وزارت صنعت، معدن و تجارت تاکنون از شفاف سازی در این رابطه 
خودداری کرده است. این وضعیت در حالی است که شنیده می شود پلیس راهنمایی و 
رانندگی نیز شماره گذاری خودروهای واردات شده از آمریکا را به اعلام رسمی نظر وزارت 
صنعت، معدن و تجارت در این رابطه موکول کرده است. در این شرایط برخی خبرها نیز 
حاکی از آن است که وزارت صنعت، معدن و تجارت در نامه ای به پلیس شماره گذاری 
خودروهای غیر آمریکایی تولید شده در آمریکا را بلامانع دانسته و خواستار شماره گذاری 

این محصولات شده است.



برانکو ایوانکوویچ:

پرسپولیس گزینه اول قهرمانی لیگ برتر است 
سرمربی پرسپولیس با بیان اینکه بی صبرانه منتظر شروع لیگ است، به روابطش با 
کی روش و تیم ملی هم اشاره کرد و درباره رضائیان گفت: این بازیکن برای بازگشت به 

ترکیب اصلی باید صبر کند.
 برانکو ایوانکوویچ در نشست خبری پیش از بازی پرسپولیس با پیکان که بعد از ظهر 
امروز در سازمان لیگ برگزار شد، گفت: اطمینان دارم شما هم بی صبرانه منتظر شروع 

لیگ هستید. این مدت زمانی که در تعطیلات بودیم، از نحوه تمریناتمان راضی بودم.
وی افزود:  کارمان را بدون هفت ملی پوش ادامه می دادیم ولی همین گروه بازیکنانی 
که با ما بودند، با تمام انرژی تلاش کردند تا روز به روز بهتر شوند. مطمئنم کاری که این 

مدت کردیم، نتیجه مثبت خود را در ادامه لیگ نشان می دهد.
سرمربی پرسپولیس یادآور شد: با تیمی بازی داریم که در رده چهارم جدول قرار دارد. 
پیکان دو برابر امتیاز در بازی خارج از خانه کسب کرده است. فردا هم می تواند برای 
پیکان بازی خارج از خانه تلقی شود چون ما پرسپولیس هستیم و گزینه اول قهرمانی 

با هواداران بسیار.
وی افزود: پیکان تیم خوبی جمع کرده و مربی با تجربه ای دارد. این یکی از بازی های 
کلیدی امسال ما است. درباره خودمان هم باید بگویم علیرضا بیرانوند به خاطر شکستگی 
مچ دست مصدوم است. همین مشکل برای امید عالیشاه هم پیش آمد و او را هم فردا در 
اختیار نداریم. بعضی از بازیکنان هم سرما خورده اند مثل فرشاد احمدزاده، رامین رضائیان 

ولی سایر بازیکنان سرحال هستند.
برانکو درباره اینکه با وجود پالس مثبت به تیم ملی، پاسخی از سوی کی روش و اعضای 

تیم ملی دریافت نکرده است، گفت: نمی دانم منظور شما چیست.
وی درباره اینکه پرسپولیس و وی از تیم ملی حمایت کرده اند ولی این حمایتها بدون 
پاسخ مانده، گفت: باشگاه پرسپولیس، من و بازیکنان به هر طریقی از تیم ملی حمایت 
کرده ایم. هرگز حمایت ما از تیم ملی جای سئوال نداشته است. همیشه گفته ام وظیفه ما 
این است که بازیکنان را طوری پرورش بدهیم که بهتر و بهتر شوند و در اختیار تیم ملی 
بگذاریم. ملی پوشان ما از پنج ماه، سه ماه را در اختیار تیم ملی بوده اند. حالا مدت بیشتری 

با ما خواهند بود و انتظار داریم وضعیتشان بهتر و بهتر شود.
سرمربی پرسپولیس درباره اینکه آیا با اعضای تیم ملی در ارتباط بوده است یا خیر، 
تاکید کرد: من تماس شخصی با تیم ملی ندارم. ما اینجا هستیم که در خدمت تیم ملی 
باشیم. بنده از طریق کارم در پرسپولیس دوست داریم تیم ملی روز به روز بهتر و بهتر شود. 
مشخص است سال گذشته و امسال در تمام زمینه های باشگاه قدم های خوبی برداشته 

ایم هم در بخش مدیریتی هم در بخش زیرساختها و کارهای تخصصی.
برانکو درباره وضعیت رامین رضائیان و اینکه آیا این بازیکن به ترکیب اصلی بازخواهد 
گشت یا خیر، یادآور شد: رامین در کادر بازیکنان ما هست. من تا حالا بارها تکرار کرده ام. 
یک ضرب المثل می گوید به ترکیب تیمی که برنده می شود، دست نمی زنند. من اگر 
خوب متوجه شده باشم، شما حسین ماهینی را به جای رامین بیرون می گذارید. باید چه 

کسی را بیرون بگذارم تا رامین بازی کند؟
وی درباره اینکه پرسپولیس زمانی برنده شد که رامین را در ترکیب داشت، گفت: بله، 
چه زمانی که او را داشتیم و زمانی که نداشتیم، برنده شدیم. قبل از آن کمال کامیابی 
نیا، مهدی طارمی و علی علیپور چند موقعیت گلزنی از دست داده بودند. )بازی با صنعت 
نفت آبادان( من به کل بازی نگاه می کنم. بنده گفتم که رامین و بقیه ملی پوشان نزدیک 
به سه ماه در اختیار تیم ملی بودند. رامین حتی دیرتر از بقیه هم به پرسپولیس آمد. او 
باید صبر کند تا ببینیم موقعیت به چه شکلی پیش می آید. سرمربی پرسپولیس درباره 
تمرینات اضافه برای بازیکنان ملی پوش و اینکه گفته می شود آنها اضافه وزن داشته اند، 
گفت: چون بازیکنان در تیم ملی برنامه تمرینی مختلف نسبت به ما داشتند، برنامه تمرین 
دیگری برای آنها در نظر گرفتیم. طبیعی است که باید کمبودهای تمرینی خود را جبران 
می کردند. فقط ملی پوشان نیستند که تمرین مضاعف دارند. ما این تمرین را برای همه 
داریم. در ماه ها و روزهای آینده همچنان برای یکسری بازیکنان تمرین مضاعف در نظر 
خواهیم گرفت. اینکه نوشته اند ملی پوشان اضافه وزن داشته اند را دیگر نمی دانم.  برانکو 
در خصوص اینکه بیرانوند در تمرینات امارات با وجود آسیب دیدگی سخت تمرین می 
کرد و آیا شما نگران این مسئله نبودید؟ گفت: دست بیرانوند شکسته است، طبیعی است 
که تمرینات فشرده داشته ولی متفاوت با تمرینات قبل. خیلی از تمرینات بیرانوند، تمرین 
بازیکنی بود نه دروازه بانی. کار بیرانوند یک نمونه خوب برای ما بود که با دست شکسته 
بعضی از تمرینات خاص دروازه بانی را انجام می داد و حتی سالن وزنه هم می آمد. اینها 
مسائلی است که می تواند به وی کمک کند و ضرری برایش ندارد. بیرانوند به فکر کم 
کاری نبوده است.  وی در پاسخ به سئوالی مبنی بر کیفیت پایین حریفان پرسپولیس در 
اردوی دبی، گفت: ما شرایط عالی برای اردو داشتیم. برنامه ما این بود که تمرین فشرده 
داشته باشیم و دو بازی سبک انجام بدهیم. خودم خواستم حریفان ما تیم های ایرانی 
باشند چون در دبی هوادار زیاد داریم ولی به ندرت به ورزشگاه می روند. می خواستیم 
ایرانی های دبی هم به نوعی با دیدن تیم مورد علاقه خود شاد شوند!  سرمربی پرسپولیس 
افزود: می توانستم در امارات با تیم سابق خود یعنی الوحده یا النصر و تیم های دیگر بازی 
کنیم. فقط نمی توانستیم با العین بازی کنیم که در آستانه بازی لیگ قهرمانان آسیا بود. 
خودم تصمیم گرفتم با یک تیم آسانتر بازی کنیم چون ممکن بود به خاطر فشار تمرینات 
بازیکنان ما مصدوم شوند. برانکو در خصوص برنامه هایش برای عبور از خط دفاعی پیکان، 
گفت: پیکان بیشتر امتیازاتش را در خارج از خانه به دست آورده است و روی ضد حمله 
برنامه دارد. تلاش می کنیم به موقعیت های بیشتر گل برسیم. تکرار می کنم ملی پوشان 
با ما نبوده اند ولی اینها مهم نیست. ما هدف و خواست خودمان را داریم و آن این است که 

در هر مسابقه تهاجمی و زیبا بازی کنیم؛ گل بزنیم و برنده باشیم.

ورزشی 44

 فدراسیون فوتبال و ابهامی که از زمان کفاشیان وجود داشت

امضای تفاهمنامه با ایتالیا، هلند و نروژ 
بازی دوستانه با »پاپوا گینه نو«

فدراسیون فوتبال همچنان به امضای تفاهمنامه با فدراسیون های فوتبال مختلف 
ادامه می دهد، در حالی که خروجی این تفاهمنامه ها چیزی نبوده است.

 در چند سال اخیر در فدراسیون فوتبال اتفاقات خوبی رخ داده که همچنان 
هم ادامه دارد، اما بدون تعارف و مقدمه چینی باید به سراغ اصل مطلب رفت. یک 
سؤال پیش می آید که خروجی این اتفاقات خوب چیست؟ اتفاق خوب همان امضای 
تفاهمنامه همکاری با فدراسیون های فوتبال مختلف از جمله ایتالیا، نروژ، ژاپن، 

کره جنوبی و... است و خروجی آن صفر؛ چه بسا زیر صفر!
مشخصاً وقتی تفاهمنامه همکاری بین دو فدراسیون، دو ارگان، دو شرکت، دو 
شخص یا هر دویی که فکر می کنید امضا می شود، خروجی آن امتیازاتی است که دو 
طرف به یکدیگر می دهند. در اصل در این تفاهمنامه ها »بده و بستان« می شود، اما 
چه زمان علی کفاشیان و چه حالا که مهدی تاج عهده دار این فدراسیون مهم شده 
است، تفاهمنامه های همکاری خروجی خاصی برای فدراسیون فوتبال نداشته است. 

تاج البته پیش تر در مسند رئیس سازمان لیگ تفاهمنامه هایی را امضا کرده بود.
نمونه آن امضای تفاهمنامه همکاری با فدراسیون فوتبال ایتالیا بود که قرار شد 
خروجی  خوبی داشته باشد، از جمله برگزاری بازی دوستانه با تیم ملی این کشور، 
برگزاری  مشترک،  اردوهای  برگزاری  پایه،  رده های  تیم های  دوستانه  بازی های 
کلاس های آموزشی و استفاده از مدرسان ایتالیایی و... . حالا دو سال از امضای این 
تفاهمنامه گذشته و برپایی اردوی تیم ملی فوتبال در ایتالیا که آن هم خرج زیادی 
روی دست فدراسیون گذاشت، تنها خروجی این تفاهمنامه بوده است. در حالی که 
فدراسیون فوتبال می توانست با پرداخت همان هزینه ای که کرد، در کشور دیگری هم 
اردوی تدارکاتی داشته باشد. ضمن اینکه اردوی ایتالیا جایگزین اردوی اتریش شد که 

دقیقاً با همان مخارج فدراسیون فوتبال قرار بود انجام شود.
از برگزاری نشست مشترک فدراسیون فوتبال ایران با رئیس فدراسیون نروژ هم 
یک سال گذشته که اتفاقاً پایان این نشست هم امضای تفاهمنامه همکاری بود، 
اما خروجی این تفاهمنامه همکاری تاکنون صفر بوده است. تفاهمنامه همکاری با 
فدراسیون فوتبال کره جنوبی، ژاپن و... و جلسه ای با رئیس فدراسیون فوتبال آلمان 
که در همین راستا برگزار شد. از همه اینها که بگذریم، خروجی اثرگذاری از امضای 

این تفاهمنامه ها وجود نداشته است.
شاید یکی از خروجی هایی که فدراسیون فوتبال می توانست از این تفاهمنامه ها 
بازی  برگزاری  یا  تیم ملی  اردوهای  برگزاری  برای  باشد، بستری مناسب  داشته 
تدارکاتی مناسب بود. اتفاقی که تاکنون رخ نداده و وقتی نوبت به بازی های تدارکاتی 
تیم ملی می رسد، به جای اینکه نامی از کشورهایی ببینیم که فدراسیون فوتبال شان 
با فدراسیون ایران تفاهمنامه امضا کرده اند، نام »پاپوا گینه نو« به چشم می خورد. 
اردوها هم که یکی یکی لغو می شوند و وقتی پیگیر ماجرا می شوید به یک موضوع 
می رسید. اینکه برخی واسطه ها )دلال ها( قصد داشتند برای تیم ملی بازی تدارکاتی 
فراهم کنند که در نهایت تیرشان به سنگ خورد. واسطه هایی که پس از »اوکی« 
فدراسیون فوتبال دست به کار شدند تا بازی تدارکاتی فراهم کنند، اما در نهایت همان 
بازی دوستانه )دیدار با سنگاپور( را هم پراندند. این اتفاق در شرایطی رقم خورد که 
اگر فدراسیون فوتبال بدون واسطه وارد می شد، امکان برگزاری بازی بیشتر می شد، 
همانطور که فدراسیون فوتبال سوریه، کشوری که جنگ زده است بعد از ایران دست 
به کار شد و توانست در همان تاریخ با سنگاپور بازی دوستانه برگزار کند و ما انگشت 

به دهان مجبور به بازی دوستانه با پاپوا گینه نو شدیم.
با این خروجی ها که صفر یا بهتر است بگوییم زیر صفر است، به نظر امضای 
تفاهمنامه ها با فدراسیون های فوتبال مختلف فقط »شوآف« است. شوآف هایی که 
چه در زمان ریاست علی کفاشیان و چه حالا که مهدی تاج رئیس است )و قبلا 
رئیس سازمان لیگ بود( ادامه دارد و خروجی ندارد. از آن جهت گفتیم خروجی 
زیر صفر که برای دعوت از رؤسای فدراسیون ها، اقامت و سفری که به ایران انجام 
می شود هزینه هایی از سوی فدراسیون صورت می گیرد که شاید همان هزینه ها جایی 
از این فوتبال را ترمیم کند. دو سال پیش و زمانی که رئیس فدراسیون فوتبال ایتالیا 
از آکادمی فوتبال ایران بازدید کرد بحث ترمیم چمن این آکادمی با همکاری این 
فدراسیون فوتبال اروپایی به میان آمد و حالا همین اتفاق با حضور رئیس فدراسیون 
فوتبال هنلد مطرح شده است. همانطور که دو سال پیش این صحبت ها نتیجه ای 
نداشت، به نظر نمی رسد این بار هم نتیجه ای حاصل شود. نه اینکه طرف های مقابل 
برای نمایش به ایران بیایند یا تفاهمنامه همکاری امضا کنند، بلکه گویا مدیریت حاکم 

بر فوتبال و ورزش ما قدرت استفاده از این فرصت ها را ندارد.

آیا پرسپولیس بازیکنانش را می دهد؟

حمله زیرپوستی قلعه نویی به تیم برانکو
سرمربی تیم فوتبال تراکتورسازی که تیمش یکی از مدعیان قهرمانی در لیگ برتر 
است بی میل نیست دو بازیکن پرسپولیس را در نیم فصل جذب کند تا هم تیم 

خودش را تقویت کند و تیم رقیب را ضعیف!
امیر قلعه نویی در حالی خبر از احتمال جذب چهار یا پنج بازیکن برای نیم فصل 
خبر می دهد که همین حالا هم تراکتور سازی تیم پرمهره ای در لیگ محسوب 
می شود و به این ترتیب به نظر می رسد این سرمربی برای تراکتورسازان جام می 
خواهد و نه دست از کوشش برمی دارد و نه خیال ماندن و ادامه دادن با موجودی 

فعلی را دارد.
جابه جایی های زیاد در تراکتور سازی

امیر قلعه نویی مربی پر هزینه ای است، او در استقلال و سپاهان هم زیاد بازیکن 
عوض می کرد و در سیستم او کسی که از فرم خارج شود یا نتواند به جایگاه اصلی 
خودش در میان بازیکنان فیکس برسد، از تیم خارج می شود. نمونه اش جابه جایی 
حدود پنجاه بازیکن در سه سال حضورش در استقلال بود که با نام تک تک بازیکنان 

قابل اثبات است.
با این وجود اما روش امیر قلعه نویی اگر چه پر هزینه است اما معمولا جواب 
می دهد و تیم را یا در کورس نگه می دارد یا اینکه آن را قهرمان می کند و البته 

سال هاست که امیر قلعه نویی جام نبرده است.
شاید همین سال ها جام نبردن باشد که انگیزه های امیر قلعه نویی را به اوج رسانده 
و در تراکتورسازی او در انتخاب بازیکن جدید کوتاهی نمی کند و حتی در حال 

بازنگری سی دی هایی است که از بازیکنان خارجی به او داده اند.
تراکتورسازی تشنه و پرسپولیس معقول

در آن سو هواداران پرشور تراکتورسازی هم جام می خواهند، آنها با تمام وجودشان 
خود را مستحق داشتن جام می دانند و البته لیاقت آن را هم دارند اما در این سو 

پرسپولیسی را می بینند که معقول ترین پرسپولیس دهه اخیر است.
هم هواداران این تیم و هم مربی این تیم کاملا رقبایی قابل برای تراکتورسازی 
محسوب می شوند. در واقع جنگ مربی خارجی و داخلی در اوجش می شود همین 
رقابت سخت و فشرده این دو تیم. امیر قلعه نویی به عنوان مدعی مربی داخلی و 
برانکو مدعی مربی خارجی و چشم زاغ رو در روی هم درحال لشگرکشی هستند و 

اصلا کم نمی آورند.
تراکتورسازی برای رسیدن به جام راه سختی دارد، هر چقدر هم که امیر قلعه نویی 
و تراکتورسازان تشنه جام باشند، باز هم فرقی ندارد، استقلال و منصوریان هم در حال 
کوشش هستند تا جایی میان مدعیان داشته باشد و درست پشت سر تراکتورسازی 
حرکت می کنند. باید دید در نهایت این رقابت سخت به کجا می رسد به هر حال 
به نظر می رسد تراکتورسازی امسال یک مدعی جدی است و تشنه ترین روزهای 

خود را سپری می کند.
جابه جایی های جنجالی

ظاهرا امیر قلعه نویی سخت در تلاش است تا با جذب عالیشاه و نورالهی هم 
تراکتورسازی را قدرتمند کند و هم پرسپولیس را تضعیف. این تاکتیکی است که تیم 
های بزرگ دنیا هم آن را به اجرا در می آورند و با جذب یک یا دو بازیکن از حریف 

یک تیر را با دو نشان می زنند و حریف را هم تضعیف می کنند.
توسط  پرسپولیس  از  بازیکن  جذب  ماجرای  که  است  دلیل  همین  به  شاید 
تراکتورسازی اینقدر پرحاشیه و مهم دنبال می شود. این زیرکی و هوش قلعه نویی را 
نشان می دهد در برابر صبوری و سخت کوشی برانکو و البته که منصوریان جوان را 

هم نمی توان از یاد برد و باید منتظر دست پخت او هم بود.

پنجشنبه -چهارم آذر ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4154

 ایران بهشت نقل وانتقالات بازیکنان خارجی شده است

 تاج: AFC نباید به تیم ملی ایران ضرر بزند

 ایران بهترین خط دفاعی دنیا در بازی های رسمی سال ۲۰۱۶

که  کرد  تأکید  کشورمان  فوتبال  فدراسیون  رئیس 
باشگاه های لیگ برتر برای نقل و انتقالات بازیکن نیاز به 
آموزش دارند. او همچنین گفت که بخش ناچیزی از پول 

ایران در فیفا آزاد شده است.
 TMS مهدی تاج در حاشیه برگزاری کارگاه آموزشی 
و بازدید مایکل فن پراخ، رئیس فدراسیون فوتبال هلند از 
آکادمی ملی فوتبال گفت: وقفه ای که در برگزاری این 
کلاس ها رخ داده بود، خوب نبود و اتفاق بدی بود که افتاد 
و باید مقابل این اتفاق بد گرفته می شد. نیاز داریم که نقل 

و انتقالات بین المللی را آموزش ببینیم.
وی افزود: نقل و انتقالات زیادی در دنیا رقم می خورد که 
برای انجام صحیح آن نیاز به اطلاعات و آموزش است. به 
خصوص در صدور و درخواست ITC و ما تصمیم گرفتیم 
این دوره آموزشی را برای باشگاه های لیگ برتری بگذاریم. 
دو نفر از مدرسان فیفا را به اینجا آوردیم که آموزشی را 
برای باشگاه های لیگ برتر بگذارند و امکان دارد بعداً این 
دوره آموزشی برای باشگاه های لیگ دسته اول هم برگزار 
شود. به این دلیل که باشگاه های لیگ برتری با بازیکن 
خارجی بیشتر سر و کار دارند این دوره فقط برای آنها 
گذاشته شد، اما این آموزش برای باشگاه های لیگ دسته 
اول هم نیاز است. با این حال از برخی باشگاه ها گلایه 

داریم که در این کلاس حاضر نشدند.
رئیس فدراسیون فوتبال درباره اینکه آیا در نشست 
امروز درباره نقل و انتقالات ناموفقی که برخی باشگاه ها 
داشتند و بازیکنان انتقال پیدا کرده آنها مجبور به بازگشت 
شدند صحبت شد یا نه، خاطرنشان کرد: نه بحث این 
حرف ها نبود. موضوع اصلی این است که ما باید اول 
شرایطی به وجود بیاوریم که بازیکنان بی کیفیت به فوتبال 
ایران نیایند. البته در بین بازیکنان خارجی که به ایران 

آمده اند بازیکن باکیفیت هم دیده می شود. 
تاج ادامه داد: بحث دیگری که مطرح است شکایت هایی 
است که برخی بازیکنان خارجی از باشگاه های داخلی ما 

کرده اند، صرفا بازیکنانی هستند که به ایران آمده اند و 
نهایتا یک یا دو بازی انجام داده و از باشگاه های ایرانی 
شکایت کرده اند. الان هم که می بینیم 6، 7 رای در فیفا 
علیه ایران صادر شده و باشگاه ها موظف اند حق و حقوق 
آنها را پرداخت کنند. این اتفاقات به سود بازیکنان خارجی 
و وکلای آنهاست که از حضور کوتاه مدت در ایران بدون 
اینکه ثمری داشته باشند کلی پول می گیرند، برگزاری 
این نوع جلسات می تواند به باشگاه های ما کمک کند تا از 

این پس چنین اشتباهاتی را مرتکب نشویم. 

تاج در خصوص شرایط بد زمین دیدار سوریه مقابل 
ایران و همچنین عدم حضور نمایندگان ایران در جمع 
برترین های فوتبال آسیا یادآور شد: ما با کسی بحث و 
دعوا نداریم و دنبال ایجاد تشنج هم نیستیم، مسائل مان را 
به صورت کتبی مطرح کرده ایم، مسلما در جمع برترین ها 
باید اسمی هم از نمایندگان ایران بود، حداقل حق تیم 
ملی فوتسال بود که کاندیدا باشد، در بحث داوری هم 
همینطور. ما در مورد برخی از مسائل  پیش بینی هایی 
کرده بودیم. در زمینه شرایط بد زمین محل برگزاری 
دیدار سوریه و ایران هم به AFC نامه مفصل نوشتیم و 
خواستیم که ناظر مسابقه دلایلش را برای برگزاری این 
بازی در چنین شرایطی اعلام کند. در این نامه تاکید 
کردیم که نباید برگزاری بازی در چنین شرایطی به نام 
ایران و به کام دیگران باشد، اگر چنین شرایطی برای 
ایران بوده باید برای دیگر تیم ها هم چنین باشد، به نوعی 

شرایط برای همه تیم ها برابر باشد.
انتخاب  مراسم  در  ایران  آیا  اینکه  به  راجع  وی 
برترین های AFC شرکت خواهد کرد یا نه، خاطرنشان 
کرد: شرایط را بررسی خواهیم کرد و ممکن است در 

مراسم شرکت کنیم.
فوتبال  ادامه داد: خوشحالم که فدراسیون های  تاج 
مذاکره  ما  با  و  می آیند  اینجا  به  مختلف  کشورهای 
می کنند. این هفته به دنبال مشترکات فوتبال با هلند 
هستیم و قبلًا هم نامه هایی بین ما رد و بدل شده بود و 
در این جلسه درباره تمام مشترکات صحبت خواهد شد.

رئیس فدراسیون فوتبال در خصوص اینکه آیا پول های 
بلوکه شده ایران در فیفا آزاد شده یا نه گفت:  یک جلسه 
با اینفانتینو و دبیرکل فیفا داشتیم. آنها قول دادند که دو 
مورد را حل کنند و این پول را به حساب ما واریز کنند. 
با مسئول پولشویی فیفا هم صحبت کردیم و به ما اعلام 
شد که این پول صرفاً بانک به بانک انتقال پیدا می کند و 
از ما خواستند بانکی را به آنها معرفی کنیم. آنها در نهایت 
بانک ملت را تأیید کردند که این بانک در زوریخ هم شعبه 
دارد و قرار شد این پول را آنجا به حساب ما بریزند. در این 
مبادله مالی، اسنادی تنظیم کردیم و اینجا هم از بانک 
ملت نامه گرفتیم تا این پول فقط به فدراسیون فوتبال 
تحویل شود. در حال حاضر بخش ناچیز این پول آمده و 
همچنان باید ادامه پیدا کند و خوشبختانه روند پرداخت 

این پول در حال پیش رفتن است. 
تاج در پاسخ به این سؤال که پول مورد درخواست 
فدراسیون فوتبال از فیفا چقدر است، اظهار داشت: دو 
مبلغ متفاوت باید به حساب فدراسیون واریز شود. یک 
مبلغ که برای فدراسیون فوتبال به میزان 2 میلیون دلار 
است و یک مبلغ 1.5 میلیون دلار هم برای باشگاه ها، 

داوران و... خواهد بود که این پول برای ما نیست و باید به 
صاحبانش منتقل کنیم.

 وی درباره متوقف شدن فعالیت های آکادمی ملی 
فوتبال پس از رفتن محمدحسین علیزاده از ریاست این 
آکادمی عنوان کرد: فعالیت ها متوقف نشده و روز گذشته 
با کمیته جوانان جلسه ای داشتیم و همه مأموریت ها را 
تقسیم کردیم. زمانی که آکادمی به این شکل و ریاستی 
بود، پنج مأموریت داشت. یک مأموریت درآمدزایی بود 
که این بخش را باید به کمیته اقتصادی دادیم. یک بخش 
به کارهای علمی و پژوهشی  بود که مربوط  آموزش 
می شد و قرار شد این موضوع را هم به بخش آموزش 
بدهیم، چون نمی توانستیم دو کمیته مجزای آموزشی 
داشته باشیم. بخش مدارس فوتبال هم در آکادمی بود که 
فعالیت های مربوط به این موضوع و البته آموزش فوتبال 
با همان مجموعه قبلی همچنان در آکادمی پیگیری 

می شود.
تاج با بیان اینکه علیزاده در آکادمی فوتبال زحمت 
زیادی کشید و از این آکادمی رفت، گفت: ما قدردان 
زحمات علیزاده هستیم، اما مأموریت ها را در آکادمی 
فوتبال تقسیم کردیم. کارهای اجرایی مانند مدیریت 
هتل و... هم تقسیم شده که این هم به بخش اجرایی 
فدراسیون مانند وظایف دبیرکل منتقل شده است. از 

علیزاده هم در بخش های دیگر استفاده خواهیم کرد.
 TMS تاج در واکنش به این مسئله که کلاس آموزشی
برگزار می شود و در کنار این مسئله آیا در خصوص 
بحث های مالیاتی آموزشی داده خواهد شد یا نه، اظهار 
حد  در  که  است  ماجرایی  یک  مالیات  بحث  داشت: 
دو جمله توضیح نیست. باید در این خصوص بحث و 

جلسه ای مفصل داشته باشیم.
وی درباره زمان بازگشت کارلوس کی روش به ایران 
کی روش  گفت:  ملی،  تیم  برنامه های  پیگیری  برای 

مرخصی دارد و هر وقت مرخصی اش تمام شود، می آید.
 تاج همچنین در کلاس آموزشی گفت: رنسانسی در 
فوتبال ایران رخ داد و آن هم جوانگرایی در لیگ برتر بود. 
رنسانس بعدی سپس سامان دادن به وضعیت تیم های 
ملی بود، ضمن اینکه منطقه ای کردن مسابقات نوجوانان 
و جوانان یکی از کارهایی بود که انجام شد که باعث 

کاهش هزینه ها می شود. 
بدهی  کاهش  ما  دیگر  هدف  داشت:  اظهار  وی 
باشگاه هاست؛ اگر باشگاهی بخواهد با بازیکنی قرارداد 
میلیاردی منعقد کند، باید یک میلیارد از بدهی گذشته 
خود را پرداخت کند. هر سال می گوییم تیم های بدهکار 
در مسابقات شرکت نمی کنند ولی  در نهایت این اتفاق 
رخ نداده است. اکنون می گوییم هر باشگاهی نمی تواند 
ادامه دهد اعلام کند تا ما جایگزین پیدا کنیم. اصراری به 
برگزاری لیگ دسته اول فوتبال با حضور 16 تیم نداریم.

 رئیس فدراسیون فوتبال گفت: ایران بهشت نقل و 
انتقالات از بابت بازیکنان خارجی که در آینده شکایت 
می کنند، است. وکلای خارجی به من می گفتند دلمان 
می خواهد به ایران باییم چرا که ایران پرونده های زیادی 
در فیفا دارد. به هر حال وقتی بازیکن باکیفیت به ایران 
بیایند این مسئولان هستند که در جذب آنها مشکل 
می شوند و این کلاس ها می تواند برای آنها دوره آموزشی 

باشد.

تیم ملی فوتبال ایران در سال 2016 عملکرد خوبی داشته و در 10 بازی رسمی و 
غیر رسمی  شکست نخورده است.

این آمار در شرایطی به ثبت شده که شاگردان کارلوس کی روش در هفت بازی 
انتخابی جام جهانی 2018 روسیه )2 بازی مرحله مقدماتی و 5 بازی مرحله نهایی 
انتخابی( و سه بازی دوستانه آمار خوبی از خود به جا گذاشته اند. تیم ملی در این 10 
بازی موفق شده 27 گل به ثمر برساند و فقط دو گل دریافت کرده است. این دو گل 
هم در دو بازی دوستانه مقابل مقدونیه و پاپوا گینه نو وارد دروازه تیم ملی شده و دروازه 
ایران در بازی های رسمی انتخابی جام جهانی باز نشده که این آمار، خط دفاعی ایران را 

بهترین خط دفاعی دنیا در سال 2016 می کند.
در صورتی که میانگین گل های به ثمر رسیده تیم ملی در سال 2016 را حساب 
کنیم، شاگردان کی روش در هر بازی میانگین 2.7 گل به ثمر رسانده اند. گل هایی که 
البته بیشتر آنها در بازی های دوستانه بوده و تیم ملی در سه بازی با مقدونیه )3 بر یک(، 
قرقیزستان )6 بر صفر( و پاپوا گینه نو )8 بر یک( 17 گل به ثمر رسانده است. ایران در 
هفت بازی رسمی هم 10 گل زده و میانگین 1.4 گل در هر بازی را به ثبت رسانده است. 
تیم ملی در بازی های رسمی در مرحله مقدماتی انتخابی جام جهانی 2018 روسیه هند 
را با نتیجه 4 بر صفر و عمان را با نتیجه 2 بر صفر شکست داد. در مرحله نهایی انتخابی 
جام جهانی هم پیروزی 2 بر صفر مقابل قطر، تساوی بدون گل مقابل چین، پیروزی 
یک بر صفر مقابل ازبکستان و نتیجه مشابه در بازی با کره جنوبی و در نهایت تساوی 
بدون گل مقابل سوریه نتایج بازی ها رسمی تیم ملی در سال 2016 بوده است. بهترین 
بازیکن ایران در سال 2016 به لحاظ آمار گلزنی سردار آزمون بوده که موفق شده 8 گل 
)بازی با هند یک گل، بازی با عمان 2 گل، بازی با مقدونیه 3 گل، بازی با قرقیزستان 
یک گل و بازی با کره جنوبی یک گل( به ثمر برساند. رضا قوچان نژاد )بازی با کره جوبی 
یک گل و پاپوا گینه نو سه گل( و کریم انصاری فرد )بازی با قرقیزستان 2 گل و بازی با 
پاپوا گینه نو 2 گل( هم با چهار گل در جایگاه بعدی قرار دارند. علیرضا جهانبخش )هند 

یک گل و قطر یک گل(، مهدی طارمی )قرقیزستان یک گل و پاپوا گینه نو یک گل( و 
احسان حاج صفی )هند 2 گل( هر کدام 2 گل به ثمر رسانده اند. دیگر گل های تیم ملی 
را در سال 2016 مسعود شجاعی )قرقیزستان(، مهدی ترابی )قرقیزستان(، سیدجلال 
حسینی )ازبکستان(، اشکان دژاگه )پاپوا گینه نو( و رامین رضاییان )پاپوا گینه نو( به ثمر 
رسانده اند. تیم ملی تا پایان سال 2016 دیداری نخواهد داشت و پرونده این تیم با 
همین بازی ها و همین آمار بسته شده است. شاگردان کارلوس کی روش در حال 
حاضر هم با 11 امتیاز از پنج بازی دور رفت مرحله نهایی انتخابی جام جهانی 2018 
روسیه در صدر جدول گروه A مسابقات انخابی جام جهانی 2018 روسیه در منطقه 
آسیا قرار دارد. تیم ملی با کسب 2.2 امتیاز از هر بازی، آمار خوبی از نظر امتیاز گیری 

از خود به جا گذاشته است.

پله یازدهم لیگ برتر فوتبال؛ 

پروفسور به آقا معلم رسید، استقلال به گسترش
هفته یازدهم لیگ برتر فوتبال روزهای پنجشنبه و جمعه 

پیگیری خواهد شد.
پس از تعطیلات 28 روزه لیگ برتر به دلیل برگزاری بازی های 
ملی، هفته یازدهم لیگ فردا با برگزاری 4 بازی آغاز خواهد شد. 
در ادامه روز جمعه نیز چهار دیدار دیگر هفته یازدهم برگزار خواهد 

شد.
سپاهان - فولاد

سپاهان در آغاز هفته یازدهم در ورزشگاه نقش جهان اصفهان از 
ساعت 14:30 میزبان فولاد خوزستان است. فولاد در دیدار قبلی 
خود مقابل استقلال تهران در خانه متوقف شده بود و در حال 
حاضر با 12 امتیاز در رتبه نهم قرار دارد. سپاهان هم هفته قبل 
در دیدار قبلی خود مقابل سایپا به تساوی یک بر  یک رسیده بود 
و امید دارد با پیروزی در این دیدار خود را 17 امتیازی کند و به 

رده سوم جدول برساند.
نفت تهران - سایپا

در دیگر دیدار این هفته نفت تهران در ورزشگاه تختی از 
ساعت 15 از سایپا میزبانی می کند. سایپایی ها هفته هاست که 
نتایج خوبی نمی گیرند و با 9 امتیاز در رتبه چهاردهم جدول قرار 
دارند. آن ها امیدوارند با پیروزی در این دیدار 12 امتیازی شوند 
تا بتوانند سه یا چهار پله در جدول صعود کنند. البته در مقابل 
شاگردان علی دایی وضعیت خوبی در جدول دارند و با 16 امتیاز 
سوم هستند. آن ها هم که در دیدار قبلی خود مقابل سایپا متوقف 
شده بودند می خواهند با پیروزی در این دیدار از کورس قهرمانی 

جا نمانند.
پیکان - پرسپولیس

در حساس ترین دیدار این هفته لیگ پیکان از ساعت 15:15 در 
ورزشگاه شهدای شهر قدس میزبان  پرسپولیس تهران خواهد بود. 
پرسپولیس که هفته هاست نتایج خوبی می گیرد، توانسته با کسب 
22 امتیاز جایگاه خود را در صدر جدول حفظ کند. البته پیکان 
هم با 15 امتیاز در رده چهارم جدول است و امید دارد با کسب 
پیروزی مقابل پرسپولیس به رتبه سوم جدول برسد. پرسپولیس 

در این بازی از وجود بیرانوند و عالیشاه که در حال حاضر دوران 
مصدومیت خود را سپری می کنند محروم است.

استقلال خوزستان - سیاه جامگان
در آخرین دیدار روز پنجشنبه استقلال خوزستان از ساعت 
17:45 در ورزشگاه غدیر اهواز میزبان سیاه جامگان مشهد است. 
استقلال خوزستان با سرمربی گری پورموسوی با کسب 11 امتیاز 
در رتبه دهم جدول است و اگر در این دیدار به پیروزی برسد 
می تواند خود را تا رده پنجم جدول بالا بکشد. البته سیاه جامگان 
هم فقط یک امتیاز از استقلال خوزستان کمتر دارد و اگر بتواند 

سه امتیاز این دیدار را کسب کند می تواند تا رده هفتم در جدول 
بالا بیاید.

در ادامه هفته یازدهم، 4 دیدار نیز روز جمعه برگزار می شود.
پدیده - ماشین سازی

پدیده مشهد از ساعت 14:30 در ورزشگاه ثامن مشهد میزبان 
ماشین سازی تبریز خواهد بود. شاگردان مهاجری در حال حاضر 
با کسب 11 امتیاز در رتبه یازدهم جدول قرار دارند و امید دارند با 
در این دیدار با کسب این سه امتیاز خود را به رتبه پنجم جدول 
برسانند. البته ماشین سازی تبریز وضعیت خوبی در جدول ندارد 

و با کسب 6 امتیاز در رتبه 16 هستند. شاگردان رسول خطیبی 
اگر در این دیدار نتوانند به پیروزی برسند وضعیت شان در جدول 

بدتر خواهد شد.
تراکتورسازی - صبای قم

تراکتورسازی تبریز باید از ساعت 14:30 در ورزشگاه خانگی 
خود از صبای قم میزبانی کند. شاگردان امیر قلعه نویی که در 
تعقیب پرسپولیس هستند، با 20 امتیاز در رده دوم جدول 
قرار دارند و می توانند با پیروزی در این دیدار و البته شکست 
مقابل  در  برسند.  جدول  صدر  به  پیکان،  مقابل  پرسپولیس 
صمد مرفاوی و شاگردانش در رتبه پانزدهم جدول قرار دارند و 
هفته هاست که نتوانسته اند نتایج خوبی در لیگ بگیرند. آن ها اگر 
در این دیدار به پیروزی برسند، از انتهای جدول فاصله گرفته و به 

رتبه هشتم یا نهم جدول می رسند.
صنعت نفت آبادان - ذوب آهن

صنعت نفت آبادان روز جمعه از ساعت 16:15 از ذوب آهن 
میزبانی خواهد کرد. شاگردان نادر دست نشان که با 13 امتیاز در 
رتبه هفتم جدول قرار دارند امیدوارند با پیروزی در این دیدار خود 
را به رتبه چهارم و یا حتی سوم برسانند. البته در مقابل شاگردان 
مجتبی حسینی که این روزها نتایج خوبی می گیرند، با کسب 12 
امتیاز در رتبه هشتم جدول قرار دارند و اگر بتوانند مقابل نماینده 

آبادان به پیروزی برسند می توانند به رتبه چهارم جدول برسند.
استقلال - گسترش فولاد تبریز

در حساس ترین دیدار روز جمعه استقلال تهران باید از ساعت 
16:20 در ورزشگاه آزادی از گسترش فولاد تبریز میزبانی کند. 
علیرضا منصوریان که تیمش در هفته های اخیر نتایج خوبی کسب 
کرده به رتبه چهاردهم جدول رسیده و اگر بتواند مقابل نماینده 
تبریز به پیروزی برسد، می تواند حتی در رتبه سوم جدول قرار 
بگیرد. البته در مقابل شاگردان فراز کمالوند در حال حاضر با 9 
امتیاز وضعیت خوبی در جدول ندارند و در رتبه سیزدهم هستند. 
آن ها اگر مقابل استقلال به پیروزی برسند می توانند تا رتبه هشتم 

بالا بیایند.

رونوشت آگهی حصروراثت
آقای سید علی شریفی فرزند سیدحسین دارای شناسنامه شماره 36846 به شرح 
دادخواست به کلاسه 952299 از این دادگاه درخواست صدور گواهی حصر وراثت 
را نموده وچنین توضیح داده است که شادروان سید حسین شریفی به شناسنامه 
شماره 464 در تاریخ 94/10/18 در اقامتگاه دائمی خود را فوت نموده است و ورثه 

حین الفوت آن مرحوم منحصر است به :
 1-سیدمحمد شریفی فرزند سیدحسین ش ش 346 نسبت با متوفی فرزند

2-سیدعباس شریفی فرزند سیدحسین ش ش 24290 نسبت با متوفی فرزند
3-سیدعلی شریفی فرزند سیدحسین ش ش 36846 نسبت با متوفی فرزند
4-سیدحسن شریفی فرزند سیدحسین ش ش 2711 نسبت با متوفی فرزند

5-اعظم سادات شریفی فرزند سیدحسین ش ش 99146 نسبت با متوفی فرزند
6-فاطمه هندیانی فرزند عباس ش ش 2421 نسبت با متوفی زوجه

 اینک با انجام تشریفات مقدماتی درخواست مزبور در یک نوبت آگهی می گردد 
تا هرکسی اعتراضی دارد و یا وصیتنامه ای دارد از متوفی نزد او باشد از تاریخ نشر 

نخستین آگهی ظرف یک ماه به دادگاه تسلیم دارد والا گواهی صادر خواهد شد.
 رئیس شعبه40حصر ورلثت حوزه قضایی شهرستان قم



 

5 علمی و سلامت 

یک پژوهشگر طب سنتی :

با خوردن این خوراکی ها در خانه
 خوش اخلاق باشید

یک پژوهشگر طب سنتی گفت: مصرف برخی مواد غذایی طبیعی برای خوش 
اخلاقی تاثیرگذار است.

حیدر عظمایی ؛ بیان کرد: از آنجایی که تغذیه نقش به سزایی در بهبود خلق و خوی 
افراد دارد بنابراین مصرف موادغذایی طبیعی برای خوش اخلاقی توصیه می شود. 

مغزها یکی از منابعی هستند که سبب رفع استرس، تنش و افسردگی می شوند.
وی با اشاره به اینکه چهار مغز بهترین پروتئین گیاهی است؛ اظهار داشت: ترکیب 
مغز بادام، گردو، فندق و پسته همراه با سیب، لیمو ترش، عسل و آب تامین کننده 
تمامی نیازهای جسمی انسان است. این ترکیب حاوی املاح، پروتئین و فسفر، آنتی 
اکسیدان و انواع ویتامین  A،  EوC  است و نیازهای مغز، قلب، دستگاه گوارش و 

استخوان ها را برآورده می کند.
این پژوهشگر طب سنتی عنوان کرد: گردو طبع گرم و خشکی دارد و سرشار از 
امگا3 است که این اسید چرب غذای اصلی مغز محسوب می شود، همچنین منبع 

غنی از عناصری مانند پروتئین، منگنز، مس و آهن است.
عظمایی با بیان اینکه گردو حاوی انواع ویتامین های B5 ،B3 ،B2 ،B1 وB6  است؛ 
یادآور شد: صد گرم از این مغز 654  کالری انرژی دارد. همچنین گردو سرشار از 
چربی های غیر اشباع است و سبب از بین رفتن چربی مضر LDL  و افزایش چربی 

مفید  HDL  می شود.
وی افزود: از انجایی که گردو حاوی آنتی اکسیدان است موجب محافظت و تقویت 
سیستم ایمنی بدن می شود. همچنین به خاطر وجود پروتئین و فسفر سبب تقویت 
حافظه می شود بنابراین مصرف آن برای مبتلایان به آلزایمر و پارکینسون مفید است. 
این مغز حاوی اسید آلفالینولئیک و یک نوع اسید چرب گیاهی امگا3 است که افراد را 
در برابر حملات قلب مصون نگه می دارد و از تشکیل لخته خون جلوگیری می کند.

این پژوهشگر طب سنتی با اشاره به اینکه مصرف گردو در زنان باردار منجر به تقویت 
هوش جنین می شود؛ تصریح کرد: ترکیب پنیر گوسفندی محلی همراه با گردو، پونه 
و چند عدد خرما به عنوان وعده شام، بهترین غذا برای مبتلایان به پوکی استخوان 

محسوب می شود، زیرا حاوی پروتئین، کلسیم و ویتامین 3D  است.
عظمایی مقدار مجاز مصرف گردو را روزانه بین چهار تا پنج عدد دانست و بیان کرد: 
مصرف بیش از حد این مغز سبب ورم لوزه و زخم دهان می شود که درصورت بروز 
این عوارض استفاده از مواد غذایی ترش مانند انار، سرکه یا سکنجبین توصیه می شود.

وی عنوان کرد: افرادی که ناراحتی حاد گوارشی مانند مشکلات کبدی یا زخم 
شدید معده دارند باید در مصرف گردو احتیاط کنند. مصرف یک قاشق مرباخوری 
قبل از هر وعده غذایی ترکیب چهارمغز همراه با عسل و تخم زردک، شاهی و پیاز 
و ادویه جات گرم مانند زنجبیل، دارچین سبب تقویت هورمون های جنسی مردانه 
و کاهش درد و التهابات مفاصل می شود، همچنین از آنجایی که پنیر برای جذب 
احتیاج به پروتئین و فسفر دارد بنابراین افراد باید پنیر را همراه با گردو که سرشار از 

این مواد مغذی است، مصرف کنند.

کسانی که مدام خروپف می کنند بخوانند!
خروپف نه تنها باعث بدخوابی فرد و برهم خوردن خواب اطرافیان می شود، که 

ممکن است سلول های تومور را در بدن ایجاد کند.
به گزارش خبرنگار گروه باشگاه خبرنگاران؛ کارشناسان در جدیدترین تحقیقات خود 
دریافتند افرادی که دچار آپنه تنفسی خواب یا همان خروپف هستند با درصد بالاتری 

به نسبت سایر افراد به سرطان ریه دچار می شوند. 
کارشناسان علت بروز سرطان در این دسته از افراد را ورود مواد سمی از طریق دهان 
در طول خواب و نیز کاهش اکسیژن رسانی به بافت های بدن می دانند که باعث 
می شود تومورهای سرطانی ایجاد شوند؛ تومورهای بدخیمی که با سرعت بالایی 

رشد می کنند.
 علاوه بر ابتلا به سرطان ریه در افراد دچار مشکل آپنه خواب، سایر بیماری ها از 

جمله مشکلات قلبی عروقی نیز به میزان زیاد وجود دارد. 
یک تیم مشترک از دانشگاه های شیکاگو و بارسلونا نخستین بار ارتباط بین آپنه 

تنفسی و ابتلا به سرطان ریه را در موش های آزمایشگاهی کشف کرده اند. 
آپنه تنفسی می تواند حتی باعث سکته ناگهانی در خواب شود و افراد در صورت 
ابتلا به این اختلال لازم است برای تشخیص و کنترل عارضه به پزشک مراجعه کنند.

 تحقیقاتی همسو همچنین نشان داده است افراد سرطانی دچار آپنه تنفسی بیشتر 
از دیگران دچار "متاستاز" یا همان گسترش سرطان به سایر قسمت های بدن می 

شوند. 
گفتنی است؛ نتایج تحقیق در خصوص آپنه خواب و اثرات آن بر سرطان در 

جدیدترین شماره مجله  The journal chest به چاپ رسیده است.

یک متخصص مغز و اعصاب :

این سردردها در خانم ها شایع تر است
یک متخصص مغز و اعصاب گفت: همه سردردها نیاز به پزشک و اورژانس ندارند 

ولی در صورت مشاهده علائم غیر عادی باید به پزشک مراجعه کرد.
الهام نادری متخصص مغز و اعصاب با بیان اینکه سردردها علل متفاوتی داشته و 
تمامی آنها خطرناک نیستند، اظهار داشت: هر فرد در طول زندگی خود قطعاً سردرد 
را تجربه کرده ولی نکته حائز اهمیت در سردردها آگاهی از علائم و شرایط بیمار برای 
نحوه بهبود و درمان است. وی ضمن تاکید بر مراجعه به پزشک در صورت مشاهده 
علائم غیرعادی سردرد، تصریح کرد: شدت بیش از حد معمول سردرد، مدت طولانی، 
افزایش تعداد حملات، سردرد متفاوت از معمول، نقص عصبی در اثر سردرد، کاهش 
دید در اثر سردرد و به اوج رسیدن سردرد در مدت زمان بسیار کوتاه از جمله علائم 
مشکوک بوده و در صورت مشاهده این علائم بیمار باید به پزشک و یا اور ژانس ها 
مراجعه کند. وی بلوغ را از جمله عوامل بروز سردردهای میگرنی در بانوان بر شمرد و 
بیان کرد: سردردها تا قبل از سن بلوغ در خانم ها و آقایان یکسان بوده اما پس از آن، 
به دلیل افزایش هورمونها شیوع این نوع سر درد در خانم ها 3 برابر آقایان می باشد. 
این متخصص مغز و اعصاب مراجعه به پزشک و مشاوره درباره داروهای مورد مصرف 
سردرد میگرنی بانوان باردار را ضروری دانست و افزود: 70 درصد سردردهای میگرنی 
در دوران بارداری بهبود می یابند. وی با بیان اینکه در دوران بارداری به دلیل افزایش 
هورمونها بهتر است در اغلب موارد سردردها مورد ارزیابی قرار گیرند، یادآور شد: 
پیگیری روش های غیر دارویی از جمله خواب منظم، جلوگیری از گرسنگی، پرهیز 
از محیط های شلوغ، اجتناب از نور شدید آفتاب، پیاده روی های منظم و روش های 

ریلکسیشن از جمله نکات حائز اهمیت برای بهبود سردردهای دوران بارداری است.

لکه های روی عنبیه نشانه چیست؟
سموم در محیط اطراف ما وجود دارند و برخی داروهایی که در بلند مدت مصرف 

می کنیم نیز می توانند موجب ورود آنها به بدن شوند.

به گزارش  باشگاه خبرنگاران جوان، لکه های قرمز، قهوه ای، یا سبزی که در عنبیه 
چشم دیده می شوند به نام لکه های Psora شناخته می شوند و به نوعی نشان 
دهنده سطح سمی بالا در بدن هستند. سموم در محیط اطراف ما وجود دارند و 
برخی داروهایی که در بلند مدت مصرف می کنیم نیز می توانند موجب ورود آنها 

به بدن شوند. 
  این لکه ها از طریق اقدامات پزشکی خاص درمان پذیر هستند، که نیازمند مدت 
زمان بیشتر و اقدام های سم زدایی خاص است. با این وجود، حتی با حذف این لکه 
ها، سموم همچنان در بدن وجود دارند و فرآیند سم زدایی باید به طور منظم صورت 
بگیرد. راه حل جایگزین دیگر استفاده از مکمل های اسیدوفیلوس است که به بدن در 

از بین بردن باکتری های مضر و سموم کمک می کند. 
 پیش از آن که در راستای رفع لکه های چشمی خود دست به کار شوید، به پزشک 
مراجعه کرده و از مشورت با وی برای گزینش بهترین روش سم زدایی استفاده کنید 

تا از شکل گیری روندی بی خطر اطمینان حاصل شود.

چشم به راهی در مدارس

»شیرتوشیر« در توزیع شیر رایگان مدارس
علی رغم اعلام مسئولان وزارت آموزش و پرورش مبنی بر توزیع 70 نوبت شیر 
رایگان در مدارس از 15 مهر ماه، هم چنان مدارس چشم به راه دریافت شیر هستند .

بیش از 10 سال است که موضوع توزیع شیر رایگان در مدارس کشور به جهت 
کاهش سوء تغذیه دانش آموزان و اصلاح الگوی مصرف انجام می شود.

توزیع 70 نوبت شیر رایگان در طول سال تحصیلی برای هر دانش آموز موضوعی 
است که باعث می شود تا دانش آموزان به لحاظ سلامتی و ساختار قامتی شرایط بسیار 
خوبی در آینده داشته باشند. اما چند سالی است که عدم توزیع مناسب، به موقع، به 
میزان کافی در تمام مدارس کشور، مشکلاتی را ایجاد کرده است. اکنون هم با آغاز 
سال تحصیلی جدید و گذشت حدود 2 ماه از بازگشایی مدارس، هم چنان خبری از 
توزیع شیر در مدارس کشور نیست و موضوع اعتبارات و تأمین نشدن منابع مالی و 

بدهکاری به کارخانجات لبنی از سوی مسئولان آموزش و پرورش مطرح می شود.
اما وعده توزیع شیر رایگان در سال تحصیلی جاری از مدت ها قبل داده شده است و 
به نظر می آمد توزیع پاکت شیر در مدارس، کار مشکل و سختی برای دستگاه عریض 
و طویل آموزش و پرورش نیست. مطابق آنچه گفته شد، در هر سال تحصیلی می باید 
70 نوبت شیر رایگان در اختیار تمام دانش آموزان کشور قرار گیرد که این موضوع در 
طول سال تحصیلی به تناوب انجام خواهد شد، اما در سال های گذشته این 70 نوبت 

به هیچ عنوان تمام و کمال توزیع نشده است.
آمار توزیع دفعات توزیع شیر رایگان در مدارس کشور:

سال 1391 - 25 نوبت
سال 1392 - 21 نوبت
سال 1393 - 42 نوبت
سال 1394 - 55 نوبت

به گزارش فارس، آمار توزیع شیر در مدارس روند افزایشی داشته است، اما هیچ گاه به 
مرز 70 نوبت هم نرسید. ضمن اینکه در برخی مدارس کشور که در مناطق محروم تر 
واقع هستند نیازمند دریافت شیر رایگان بیشتر و همچنین تغذیه رایگان هم هستند، 
اما به دلیل کمبود بودجه تخصیص یافته، امکان انجام این امور مهیا نبوده. منصور 
مجاوری مدیر کل دفتر برنامه و بودجه وزارت آموزش و پرورش، 27 مرداد ماه 95 
در خصوص موضوع توزیع شیر رایگان در مدارس گفت: »با اقدامات انجام شده سال 
گذشته زنگ شیر در زمان بازگشایی مدارس به صدا درآمد و توزیع شیر نیز از 15 مهر 
ماه در مدارس آغاز شد«. وی افزود: »امسال نیز این روند ادامه دارد و دانش آموزان از 
15 مهر ماه شیر رایگان دریافت می کنند و از آنجا که بعد از عید نوروز به دلیل گرم 
شدن هوا و اینکه زمان کمتری دانش آموزان در مدرسه حضور دارند، باید سعی شود تا 
بیشترین نوبت شیر در فصل زمستان در بین دانش آموزان توزیع شود«.علیرضا کمرئی  
مدیر کل آموزش و پرورش شهر تهران نیز در گفت وگو با خبرنگار آموزش و پرورش 
خبرگزاری فارس، در خصوص توزیع شیر در مدارس، اظهار داشت: »هنوز اعتبار 
لازم در این خصوص ابلاغ نشده است و به محض اینکه اعتبار تعیین شده، اجرایی 
و عملیاتی شود آماده توزیع هستیم«. وی در خصوص اینکه چه زمانی این موضوع 
محقق می شود، گفت: »هنوز چیزی در خصوص اختصاص اعتبار، اعلام نشده است«. 
به گزارش فارس، مسئولان آموزش و پرورش وعده توزیع شیر رایگان در مدارس را از 
15 مهر ماه داده اند، اما اکنون با گذشت بیش از 2 ماه از شروع سال تحصیلی هم چنان 
خبری از شیر رایگان در مدارس نیست. امیدواریم هرچه زودتر شیر رایگان در مدارس 
توزیع شود، زیرا هستند مدارس و مناطق بسیاری در کشور که با محرومیت به فعالیت 

خود ادامه می دهند و هم چنان چشم به راه دریافت شیر رایگان هستند.

محققان در یک پژوهش جدید موفق به ارتقای دفیبریلاتور کاشته شده در قلب 
شدند تا به این وسیله بتوان نارسایی قلب را پیش بینی کرد.

این پژوهش که توسط چند موسسه انجام شده از سیستم نرم افزاری بوستون که 
به صورت علمی طراحی شده و  HeartLogic نام دارد در دفیبریلاتورهایی)باتری های 
قلبی( که در حال حاضر در 900 بیمار مبتلا به نارسایی قلبی کاشته شده استفاده 
کرده است. این نرم افزار به دفیبریلاتورها اجازه می دهد تا مانند حسگرهایی عمل 
کنند که بر عواملی مانند ضربان قلب، فعالیت بدنی، تنفس، صداهای قلب و فعالیت 
الکتریکی در قفسه سینه نظارت می کنند. در طول دوره مشاهده )که در مورد برخی 
از بیماران تا یک سال نیز به طول انجامید( HeartLogic  با موفقیت 70 درصدی 
توانست مشکلات نارسایی قلبی افراد شرکت کننده در این آزمون را حتی یک ماه 
قبل از وقوع آن پیش بینی کند. در حالی که برخی از نتایج به دست آمده مثبت 
کاذب بود، اما باز هم توانست به میزان قابل توجه و مورد قبولی دست یابد. این 
دانشمندان برای توسعه پروژه خود باز هم نیازمند انجام آزمایشات بیشتر بوده و یک 
پروژه آزمایشی را در برنامه کاری خود دارند. این  پژوهش اخیرا در نشست سالانه 

انجمن قلب آمریکا در نیواورلئان ارائه شده است.

پیش بینی نارسایی قلبی با یک نرم افزار

محققان طی انجام یک پژوهش جدید موفق به کشف 
علت سندرم موهای شانه نشونده شدند.

 آنها سه ژن مرتبط که باعث این سندرم می شود را 
کشف کردند.

بر اثر سندرم موهای شانه نشونده، موی سر ساختار 
را  آن  کردن  شانه  امکان  که  می کند  پیدا  نامنظمی 

غیرممکن می کند.
علایم این سندرم در دوران کودکی بروز کرده و با بالا 

رفتن سن کاهش می یابد.
موی افرادی که به این مشکل دچار هستند در دوران 

بلوغ، به هیچ وجه نمی تواند شکل طبیعی و نرمالی داشته 
باشد.

از آنجایی که این سندرم یک پدیده تقریبا نادر است، 
در مورد علل بروز آن تا به امروز چیز زیادی در دسترس 

نبوده است.
این سندرم برای اولین بار در سال 1973 توسط یک 
متخصص ادبیات توصیف شد و پس از آن در حدود 100 

مورد در سراسر جهان با این سندرم شناخته شدند.
رجینا بتز از موسسه ژنتیک انسانی در دانشگاه بن اظهار 
کرد: با این حال، ما فرض می کنیم که مردم بیشتری در 

سراسر جهان به این مشکل دچار هستند.
وی افزود: لزوما تمام کسانی که از این مشکل رنج 
می برند، برای رفع مشکل خود به دکتر یا بیمارستان 

مراجعه نمی کنند.
با این وجود، مشخص شده است که این ناهنجاری 
بیشتر در برخی از خانواده ها رخ داده و علل ژنتیکی دارد.

بتز یک متخصص در زمینه اختلالات موی ارثی نادر 
بوده که با همکاری یک محقق دیگر  یک خانواده که 
دو فرزند آنها به این سندرم مبتلا هستند را مورد بررسی 

قرار دادند.
آنها از طریق برقراری ارتباط با همکارانشان در سراسر 
جهان، موفق به پیدا کردن 9 کودک دیگر شدند که به 

این مشکل دچار بودند.

دانشمندان دانشگاه بن توالی ژن تمام کودکانی که به 
این مشکل دچار بودند را مورد بررسی قرار دادند.

وقتی که آنها این ژن ها را با پایگاه داده های بزرگ 
مقایسه کردند، دریافتند که سه ژنTGM3 ,PADI3 و 

TCHH در تشکیل این سندرم مو تاثیر دارند.
دو مورد اول شامل دستورالعمل های تجمیع آنزیمها 
یک  - حاوی   TCHH - ژن  حالیکه سومی  در  بوده، 

پروتئین مهم برای ساقه مو است.
در موهای سالم، پروتئین TCHH با رشته بسیار ریز از 
کراتین که مسئول شکل و ساختار مو هستند به یکدیگر 

متصل می شوند.
دانشمندان در دانشگاه بن همراه با همکارانشان در 
دانشگاه تولوز آزمایشاتی در زمینه کشت سلولی انجام 

دادند.
در این پژوهش، آنها توانستند اهمیت جهش ژنی را بر 

عملکرد پروتئین ژن TCHH نشان دهند.
آنها همچنین با آزمایش بر روی موش ها دریافتند 
موش هایی که در آن ها ژن PADI3 یا TGM3 معیوب 

است دارای ناهنجاری پوستی هستند.
آنها  باورند که کشف  این  بر  این پژوهش  محققان 
می تواند به یافتن درمان های موثری برای درمان این 
بیماری نادر که تبعاتی مانند افسردگی و مشکلات روحی 

را نیز در فرد ایجاد می کند منجر شود.

دانشمندان در جزیره فیجی گونه ای از مورچه کشف کرده اند که دانه قهوه می 
کارد و از محصول خود مراقبت می کند. این موجودات زحمت کش میلیون ها سال 

قبل از انسان کشاورزی می کرده اند.
سوزان رنر یکی از گیاه شناسان دانشگاه لودویگ ماکسیملیان در مونیخ می گوید: 

این نخستین گونه از مورچه است که خانه خود را می سازد.
این گونه هفته های متوالی دانه های قهوه را می کارد هرچند که گیاه کاشته شده 
هیچ سودی برای او ندارد. اما حدود سه تا پنج ماه پس از کشت قهوه مورچه به خانه 

جدید خود یعنی همان قهوه کشت شده، کوچ می کند.
 رنر در این باره اضافه می کند: این حشره دقیقا مانند یک کشاورز از محصول 
خود مراقبت می کند. تا جایی که ما متوجه شده ایم،  آنها به طور غریزی عمل می 
کنند. جالب آنکه این مورچه ها دانه ای که می کارند را به طور کامل می شناسند.

گروه تحقیقاتی دانشگاه ماکسیملیان برای آزمایش این نظریه  دانه های مختلف 
و همچنین برنج را در زمین پراکندند. اما مورچه ها فقط به دانه هایی علاقه نشان 

دادند که بعدا احتمال استفاده از آن به عنوان خانه وجود داشت.
مورچه ها برای اینکه مطمئن شوند خانه گیاهی شان همانطور که پیش بینی 
شده، ساخته می شود، به نوبت در مراحل کاشت دانه، بارورسازی و رشد از آن 

مراقبت می کنند. 
همچنین آنها مکان خاصی برای کشت در نظر می گیرند. مورچه ها دانه های 
قهوه را روی درختان خاصی از جنگل می کارند تا به نور آفتاب نزدیکتر باشند. آنها 

همچنین حفره های بزرگی در گیاه ایجاد می کنند که محل اقامت مورچه ملکه 
است.

دانشمندان متوجه شده اند مورچه ها 6 نوع مختلف قهوه را روی درختان جنگلی 
می کارند. درحقیقت این گونه از مورچه موجودی باستانی است و قدمت آن به اندازه 

عمر قهوه یعنی سه میلیون سال است.

مالکان برخی فروشگاه های بزرگ زنجیره ای که 
بیم دارند گسترش خرید اینترنتی به کسب و کارشان 
آسیب بزند، تلاش دارند با استفاده از ربات ها مردم را 

به خرید حضوری تشویق کنند.
 تعدادی از فروشگاه های بزرگ در آمریکا قصد 
دارند از ربات های ساخت شرکت ژاپنی سافت بانک 
در شعب خود بهره بگیرند تا مراجعان انگیزه بیشتری 

برای خرید و هزینه کردن پیدا کنند.
این ربات که Pepper  نام دارد به تازگی در فروشگاه 
هایی در سان فرانسیسکو و سانتاکلارا به کار گرفته 
شده و ظرف سه ماه آینده استفاده از آن در برخی 

ایالات دیگر آمریکا آغاز می شود.

ربات های یاد شده که 120 سانتیمتر قد دارند، 
در فروشگاه ها پرسه می زنند و مردم را برای خرید 
اقلام مختلف راهنمایی کرده و اطلاعات تکمیلی در 
مورد هر محصول را در اختیار آنان می نهند. بر روی 
سینه این ربات، یک رایانه لوحی یا تبلت نصب شده 

که پاسخگوی سوالات مشتریان است.
نشان دادن مسیر رسیدن به محل فروش کالای 
مورد نظر، قیمت آنها و .. از جمله اطلاعاتی است که از 
طریق این ربات در دسترس است، اما Pepper علیرغم 
اینکه دارای دستانی با پنج انگشت و یک سر است، 
قادر به خارج کردن اقلام مورد نظر از قفسه های 

فروشگاه ها نیست.

صحبت کردن با این ربات مانند صحبت کردن با 
یک بچه کوچک است. Pepper  به فناوری تشخیص 
چهره کاربران مجهز است و لذا با درک حالات روحی 
افراد به آنان پاسخ می دهد. این ربات برای جواب دادن 
به افراد حتی به لحن و تن صدای آنان نیز توجه می 

کند تا رضایت مشتری را به طور کامل جلب کند.
قرار است با همکاری آی بی ام، هوش مصنوعی این 
ربات ها ارتقا یابد تا آنها در آینده بتوانند به شکلی 
گسترده تر پاسخگوی نیازهای کاربران باشند. پیش 
از این استفاده از بیش از هفت هزار ربات Pepper در 
خرده فروشی ها و فروشگاه های بزرگ ژاپن آغاز شده 

بود.

کشف علت سندرم موهای شانه نشونده

مورچه ای که برای ساخت خانه اش قهوه می کارد

ربات ها مردم را به خرید تشویق می کنند

یکی از متفاوت ترین موتورسیکلتهای دنیا با استفاده از فناوری چاپ سه بعدی ساخته 
شد. به نقل از نیو اطلس، شرکت 3D Divergent که پیشتر با طراحی و ساخت نخستین 
ابرخودروی تولید شده با فناوری چاپ سه بعدی یعنی Blade خبرساز شده بود حالا 
از یک نوآوری دیدنی دیگر رونمایی کرده است.این موتورسیکلت جدید Dagger نام 
دارد که تمامی بخشهای اصلی آن از دل یکی از پیشرفته ترین دستگاههای چاپ سه 
بعدی خارج شده است.طراحان خلاق 3D Divergent موتورسیکلت H2 ساخت شرکت 
کاواساکی را به عنوان الگوی اصلی در ساخت این محصول جدید در نظر گرفته اند.

این موتورسیکلت برای ارایه در نمایشگاه خودروی لس آنجلس ساخته شده است.موتور 
یکهزار سی سی این موتورسیکلت توان خیره کننده بیشتر از 200 اسب بخار را تولید می 
کند. با این حال یک تفاوت شاخص در ساختار آن با محصول شناخته شده کاواساکی 
دیده می شود و آن هم لبه های خمیده بخشهای مختلف از جمله باک بنزین آن است 
که تقریبا می توان آن را شاخص ترین بخش موتورسیکلت Dagger به شمار آورد.فاصله 
زیادی میان دو چرخ و همچنین صندلی )زین( کوچک موتورسیکلت که دقیقا برای یک 

نفر طراحی شده از دیگر ویژگیهای ساختاری این محصول خلاقانه به شمار می آید.
به نظر می رسد این موتورسیکلت رقیبی جدی برای محصولات مشابه سایر شرکتهای 

متخصص در عرصه خودرو و موتورسیکلت باشد.

ساخت یک موتورسیکلت عضلانی با فناوری 
چاپ سه بعدی
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عوامل اصلی شکنندگی ناخن ها

فرقی نمی کند خانم باشید یا آقا. برای اینکه ناخن هایتان شکننده و حساس نباشند، 
باید به شیوه ای مناسب مراقب سلامت آنها باشید، بخصوص زمانی که کار خانه و یا 
کارهای یدی انجام می دهید. در این بین نجویدن ناخن ها، مرطوب نگه داشتن آنها و 
استفاده از دستکش و غیره از اهمیت ویژه ای برخوردار است. در این مطلب شما را با 

عوامل اصلی شکنندگی ناخن ها بیشتر آشنا می کنیم.
در سال های گذشته بخصوص طی یک دهه اخیر، ناخن ها جایگاه ویژه ای در دنیای 
زیبایی خانم ها پیدا کرده اند. ناخن برخی از خانم ها تبدیل به تابلوهای پرنقش و نگار 

شده و اساسا کارکرد طبیعی آنها کمرنگ شده است. 
کمااینکه ناخن ها از اهمیت بالایی برخوردار بوده و نشان دهنده بهداشت فردی ما 
هستند، دنیای مد تاثیر خود را دارد و خوب است که همه به فکر سلامتی و زیبایی 

ناخن هایشان باشند. 
ناخن ها از پروتئینی به نام کراتین تشکیل شده اند که با ویتامین ها و مواد معدنی 
موجود برای استحکام و سلامتی ناخن ها لازم و ضروری هستند. یادتان باشد که قبل از 

هر چیز ناخن سالم، زیبا دیده می شود. 
در این مطلب شما را با عوامل اصلی شکنندگی ناخن ها بیشتر آشنا می کنیم.

ناخن ها را می جوید
اگر عادت دارید ناخن هایتان را بجوید، نباید امید زیادی به زیبایی و سلامت آنها داشته 
باشید. جویدن ناخن ها که در دنیای پزشکی به نام »اونیکوفاژی« معروف است، به شدت 
در بین کودکان و برخی بزرگسالان رواج دارد. خیلی از افراد زمانی  که دچار اضطراب و 
استرس می شوند، شروع به جویدن ناخن هایشان می کنند و این کار باعث تخریب ناخن 

ها و حتی بروز عفونت های جدی می شود.
بنابراین اگر می بینید ناخن های مریض و زشتی دارید، باید بیشتر حواستان به آرامش 
روحی تان باشد، چون استرس به طور ناخودآگاه افراد را به جویدن ناخن تشویق می 
کند. در نتیجه قبل از هر کاری لازم است استرس تان را کنترل کنید و بیشتر به زیبایی 
ناخن هایتان اهمیت بدهید. بافت ناخن هایی که به طور روزانه جویده می شوند، تخریب 

شده و ناخن ها شکننده می شوند.
مراقب لاک ناخن تان نیستید

بسیاری از خانم ها علاقه خاصی به استفاده از لاک ناخن دارند. این محصول آرایشی 
در انواع رنگ ها و بافت ها تولید می شود و استفاده از آن کار سختی نیست. با این حال 
برخی از خانم ها عادت دارند که با گذشت مدتی، لاک را ورقه ورقه کرده و با ناخن آن 

را بکنند. 
این کار به ظاهر ساده و بی خطر، کاملا آسیب رسان است، چون باعث حساس و آسیب 
پذیر شدن اولین لایه محافظ ناخن می شود. اگر از رنگ لاک تان خسته شده اید و می 
خواهید آن را عوض کنید، به جای کندن آن، از استون و یا پد لاک پاک کن استفاده 

کنید که حاوی ترکیبات لازم برای پاک کردن لاک هستند.
سطح رویی ناخن را نیز سوهان می کشید

سوهان کشیدن روی ناخن یک عادت نادرست بوده و توصیه نمی شود، چون همین 
کار کم اهمیت باعث حساس و آسیب پذیر شدن سطح ناخن شده و امکان تکثیر برخی 

باکتری ها و همچنین قارچ ها را افزایش می دهد.
محکم لبه های ناخن را سوهان می زنید

برخی افراد برای مدل دادن به ناخن هایشان، لبه های ناخن ها را سوهان می زنند، 
غافل از اینکه در حال آسیب زدن به ناخن هایشان هستند. با وجود این، آسیب وارد آمده 
به ناخن ها به سرعت بروز نمی کند، اما به تدریج ناخن ها حساس و شکننده می شوند.

مراقب کوتیکول ناخن نیستید
کوتیکول یا قاعده ناخن، همان پوست نازک و ظریف ابتدای ناخن است. این بخش از 
ناخن معمولا نادیده گرفته می شود و افراد بسیار کمی به آن اهمیت می دهند. خیلی از 
افراد نیز با ناخن گیر یا چاقو و یا حتی با دندان این پوست نازک اطراف ناخن را جدا می 

کنند )تصویر بالا(. تمام این کارها به سلامت و زیبایی ناخن لطمه می زند. 
شاید تصورش برایتان سخت باشد. اما کوتیکول در سلامت ناخن ها اهمیت فوق العاده 
ای دارد و این پوست نازک بی دلیل تعبیه نشده است. کندن آن و یا نادیده گرفتن 
سلامت آن باعث شکنندگی و حساس شدن کل ناخن می شود. برای مراقبت هر چه 

بیشتر از ناخن و کوتیکول بهتر است از لوسیون مخصوص کوتیکول استفاده کنید.
ناخن هایتان را از آسیب های خارجی محافظت نمی کنید

آیا می دانید که ترکیبات شیمیایی موجود در مواد شوینده خانگی بسیار آسیب رسان 
هستند؟ اگر نسبت به آسیب های این ترکیبات شیمیایی بی توجه باشید و آنها را نادیده 

بگیرید، به مرور ناخن هایتان آسیب دیده و شکننده می شوند. 
در واقع عدم استفاده از دستکش در حین انجام کارهای منزل و دست زدن به مواد 

شوینده و خطرزا جزو عادت هایی هستند که به سلامت ناخن ها رحم نمی کنند. 
بنابراین توصیه می کنیم قبل از شستن ظرف یا کار کردن با شوینده ها و پاک کننده 
ها و همچنین قبل از دستکاری هر ماده خطرناکی مانند بنزین و غیره حتما از دستکش 

استفاده کنید.
از ناخن به جای ابزار استفاده می کنید

ناخن ها انبردست، گیره، موچین ، چنگک و غیره نیستند. نباید از ناخن ها به جای ابزار 
کار استفاده کرد. اگر عادت دارید برای کندن یا خراشیدن اتیکت از روی محصولاتی که 
خریداری می کنید، از ناخن استفاده کنید، آسیب زیادی به سلامت ناخن ها زده و به 
مرور آنها را شکننده می کنید. از ابزار مخصوص هر کار استفاده کنید. توصیه می کنیم 

در حین انجام کارهای یدی، بیشتر به فکر ناخن هایتان باشید و از آنها محافظت کنید.
ناخن ها را مرطوب نمی کنید

مانند تمام بخش های بدن و پوست، ناخن ها نیز نیاز به مرطوب شدن دارند تا قوی، 
محکم و سالم بمانند. علاوه بر اینکه لازم است آب بیشتری بنوشید، باید از کرم های 
مرطوب کننده مخصوص ناخن ها نیز استفاده کرده و بویژه کوتیکول ناخن را با دقت 

مرطوب کنید.
حرف آخر

اگر هر یک از این عادت ها را دارید طبیعی است که ناخن هایتان به مرور شکننده، 
بدفرم و ناسالم شوند. بنابراین لازم است که از همین امروز این عادت ها را کنار بگذارید و 

بیشتر مراقب سلامتی دست ها و ناخن هایتان باشید.



اجتماعی ۶

تولیت مسجدمقدس جمکران: 

روند توسعه معماری شهری با هیچ منطقی 
منطبق نیست 

تولیت مسجد مقدس جمکران با اشاره به منطبق نبودن روند توسعه معماری 
شهری با معیارهای ملی و اسلامی گفت: نمایی که برای معماری شهری به لحاظ 

ترکیب، تجزیه، درون و برون طراحی شده با هیچ منطقی سازگار نیست. 
حجت الاسلام والمسلمین محمد حسن رحیمیان سه شنبه شب در دیدار اعضای 
ستاد کنگره استانی تاریخ معماری و شهرسازی، اظهار داشت: معماری سنتی کشور 
از ظرافت ها و هزاران ویژگی منحصر به فردی برخوردار بوده که امروز تحت تاثیر 
معماری غربی به فراموشی سپرده شده است. وی با تاکید بر نقش میراث فرهنگی 
در احیای مجدد معماری قدیمی کشور، افزود: این سازمان باید اهمیت این موضوع 
را به ارگان های متولی بویژه شهرداری و راه و شهرسازی گوشزد کند. وی هم چنین 
با انتقاد از شهرداری ها به خاطر تمرکز بر روی مسائل حاشیه ای و جزیی و غفلت 
از موارد اصولی در امر ساخت و ساز بناهای مختلف، گفت: امروز به مباحث مهمی 
مانند نظارت دقیق و کارشناسانه بر احداث ساختمان ها از نظر انطباق با استانداردها و 
جلوگیری از اسراف و حیف و میل مصالح ساختمانی به عنوان سرمایه و ثروت کشور 
توجهی نمی شود، ولی در مقابل با گرفتن جریمه از مردم مشکلاتی را برای آنها ایجاد 
کرده است. وی با بیان این که میانگین عمر یک ساختمان در کشور حداکثر 30 است 
و این مساله هدر رفت منابع و سرمایه های زیادی را در پی دارد، اضافه کرد: این اتفاق 
در حالی در ایران رخ می ددهد که میانگین عمر یک ساختمان در روستاهای کشور 
لبنان 70 سال و در برخی از کشورهای اروپایی و غربی به 300 تا 400 سال می رسد.

رحیمیان هم چنین وضعیت فعلی شهرسازی را در سراسر کشور فاجعه آمیز 
توصیف کرد و افزود: طرح های مسکن مهر و هم چنین واحدهای مسکونی که در 
شهرک های مختلف در شهرهای کشور از جمله شهرک اکباتان تهران ساخته می 
شود، هیچ ربطی به فرهنگ ایرانی اسلامی ندارد و این روند گسترش پیدا کرده و 
قم نیز از همین شکل و ساختار تبعیت می کند. وی با اشاره به آثار و عواقب منفی 
ترویج سبک و مدل غربی در ساخت و ساز ساختمان ها از نظر فرهنگی گفت: وجود 
خانه های ساخته شده مطابق با اصول معماری غربی باعث خواهد شد تا خانواده ها 
پایبندی خود به مساله حجاب و عفاف را طی گذشت زمان از دست بدهند. تولیت 
مسجد مقدس جمکران هم چنین با تاکید بر این که قم باید به عنوان یک شهر الگو، 
اسوه و سرمشق برای کل ایران، جهان شیعه و اسلام و الگویی از یک شهر مهدوی 
برای آینده بشریت باشد، افزود: توجه جدی به معماری گذشته قم و مصور نمودن 
آینده معماری این شهر و بسیج دستگاه های ذیربط برای ساختن و پرداختن چنین 
شهری ضروری است. رحیمیان در ادامه با اشاره به برگزاری کنگره تاریخ معماری 
و شهرسازی قم افزود: به طور حتم این همایش می تواند با تولید و ارایه مقاله های 
علمی متقن و هم چنین نقد صریح، روشن و بی محابا نسبت به بهبود آشفتگی 
موجود در حوزه معماری راهگشا باشد. وی با اشاره به این که مجموعه مسجد مقدس 
جمکران برغم تمایل شدید برای همکاری با میراث فرهنگی به دلیل مشکلات 
مختلف به طور جدی به این مساله ورود پیدا نکرده است، افزود: با توجه به تابلوهای 
نفیس و آثار دستی هنری بسیار ارزشمندی که در طول زمان به این مکان مقدس 
هدیه شده و هم چنین تعابیری که از سوی بزرگان و مراجع دینی پیرامون این مکان 

مقدس نقل شده، احداث موزه ای برای نمایش این آثار در اولویت های ما قرار دارد.

فرمانده بسیج مساجد و محلات سپاه استان قم :

بیش از 35۰ هزارنفر ازمردم قم بسیجی هستند 
فرمانده بسیج مساجد و محلات سپاه استان قم گفت: استان با جمعیتی بالغ بر یک 

میلیون و 200 هزار نفر بیش از 350 هزار بسیجی دارد. 
حجت الاسلام والمسلمین عبدالمحمد عیسوی در گفت وگو با خبرنگار فارس با 
اشاره به تاثیر بسیج در انقلاب اسلامی اظهار کرد: بسیج شجره طیبه ای است که از 
آن ثمرات زیادی برای کشور و امت اسلامی ایران به وجود آمده، بسیج با اخلاص در 
نیت و خدمت به جامعه و مردم، دین خود را به انقلاب و اسلام ادا کرده است. وی 
ادامه داد: بسیاری از معضلات جامعه به دست با کفایت بسیج حل شدنی است، زیرا 
در بسیج طمعی وجود ندارد تا کسی بخواهد زراندوزی کند، بلکه بسیج و بسیجی از 
منافع خود هزینه می کند تا جامعه به حرکت درآید. فرمانده بسیج مساجد و محلات 
سپاه استان قم افزود: بسیج همیشه با نیت پاک و قلبی سرشار از محبت به جامعه 
و اطراف خود نظر دارد و همین امر موجب رونق و گسترش بسیج در کشور شده 
است، بسیج که جمعیت آن به بیش از 25 میلیون رسیده، توانسته است یک سوم 
جمعیت کشور را متوجه خود کند و تمام کارهای فرهنگی، اجتماعی و اقتصادی خود 
را پیش ببرد. عیسوی با اشاره به بازتاب فرهنگ بسیج در داخل و خارج از کشور اظهار 
کرد: بضاعت کم اما همت بلند بسیجی، او را همواره در کشور به اوج رسانده است، 
بسیج بدون چشم داشت و با در نظر گرفتن اخلاص و معنویت به اسلام و مسلمانان 
خدمت رسانی می کند. وی ادامه داد: استان قم با جمعیتی بالغ بر یک میلیون و 200 
هزار نفر و حضور بیش از 200 هزار تبعه خارجی، بیش از 350 هزار بسیجی دارد؛ 
بیش از یک سوم جمعیت استان بسیجی هستند و بسیج در استان قم فعالیت های 
خوبی را در زمینه های فرهنگی، اقتصادی و امنیتی داشته است. فرمانده بسیج مساجد 
و محلات سپاه استان قم افزود: در استان موسسات فراوانی در زمینه های فرهنگی با 
بسیج همکاری می کنند، قم ام القرای جهان اسلام است و این شهر به لحاظ فکری و 
اعتقادی با وجود مراجع عظام تقلید و علمای برجسته جهان اسلام و روحانیت معظم 
جایگاه ویژه ای در کشور و جهان دارد. عیسوی خاطرنشان کرد: انسان های فرهیخته 
در استان قم باید آستین های خود را بالا بزنند و از دریای مواج علمی و اعتقادی در 

استان برای نسل فعلی و آینده، بهره ها برده و جامعه بشری را سیراب کنند.

مدیرکل بهزیستی استان قم مطرح کرد 

بلد نبودن مهارت حل مشکل
 نخستین عامل طلاق در قم 

مدیرکل بهزیستی استان قم گفت: نخستین عامل طلاق در استان بلد نبودن 
مهارت های حل مسأله و رفع مشکل در بین زوجین بود. 

رضا سلیقه در جلسه سازمان نظام روانشناسی و مشاوره استان که امشب در تالار 
امام رضا)ع( در ساختمان فرمانداری برگزار شد، با اشاره به ضرورت توجه به سلامت 
اجتماعی در جامعه اظهار کرد: باید به سلامت اجتماعی در جامعه اهمیت بدهیم، 
هنوز سلامت اجتماعی در جامعه ایران اهمیت خودش را پیدا نکرده است و اهمیت 
این موضوع باید برای مردم و مدیران تبیین شود. وی ادامه داد: نگرانی مدیران در 
خصوص بحث مدیریت بحران زیاد است، اما روزانه بر اثر اعتیاد تعدادی از خانواده ها 
در سطح استان و کشور متلاشی می شوند، اعتیاد و طلاق زلزله های خاموش هستند، 
البته این دو تنها علت های آسیب های اجتماعی نیستند، بلکه اعتیاد و طلاق خود 
هم معلول برخی از مشکلات هستند. مدیرکل بهزیستی استان قم افزود: تحقیقی در 
خصوص عوامل طلاق در استان صورت گرفته است، براساس این تحقیق بیکاری مرد 
یا اشتغال زن هیچکدام از دلایل اصلی طلاق نبودند، تنها 9 درصد از مردان که در 
طی آن سال ها طلاق گرفتند، بیکار بودند و 80 درصد از زنانی هم که طی آن سال ها 
در استان طلاق گرفتند، خانه دار بودند. سلیقه با اشاره به کاهش آمار ازدواج در استان 
اظهار کرد: متاسفانه آمار ازدواج سالیانه در استان کاهش پیدا می کند، 27 درصد از 
ازدواج ها در استان به طلاق منجر می شود، البته آمار استان در زمینه طلاق از میانگین 
کشوری کمتر است. وی ادامه داد: در زمینه سیستم بهداشتی در کشور و استان خوب 
کار کردیم و سن امید به زندگی در مردم به 72 سال رسیده است. مدیرکل بهزیستی 
استان قم افزود: نخستین عامل طلاق در استان بلد نبودن مهارت های حل مسأله و 
رفع مشکل در بین زوجین بود، برای حل این مسئله باید آموزش های پیش از ازدواج 
را برای زوجین جوان داشته باشیم و بیش از پیش به بحث مشاوره پیش از ازدواج 
اهمیت بدهیم. سلیقه با اشاره به تاثیر مشاوره در کاهش آمار طلاق اظهار کرد: بین 25 
تا 30 درصد زوجین متقاضی طلاق با حضور در جلسات مشاوره به سازش رسیدند، 
باید همه افراد تلاش کنند تا آمار آسیب های اجتماعی در سطح کشور و استان قم 
کاهش پیدا کند. وی در پایان خاطرنشان کرد: باید اورژانس اجتماعی تقویت شود، 
متاسفانه خیلی از افراد نمی دانند که این اورژانس چیست، شماره اورژانس اجتماعی 

123 است و این اورژانس باید جایگاه خود را در جامعه پیدا کند.

با عنوان مدافعان حرم

 اجتماع بزرگ بسیجیان در قم برگزار می شود
 اجتماع بزرگ بسیجیان با عنوان مدافعان حرم با سخنرانی فرمانده سپاه علی ابن 

ابیطالب)ع( در قم برگزار می شود. 
به گزارش روابط عمومی سپاه استان قم، روز جمعه این هفته اجتماع بزرگ مدافعان 

حرم در مصلای شهر قم با حضور بسیجیان و اقشار مختلف مردم برگزار می شود.
در این مراسم که از ساعت 9 صبح آغاز می شود، بسیجیان از حوزه های مقاومت به 

سمت مصلی حرکت کرده و در این مکان تجمع می کنند.
سخنران این مراسم سردار غلامرضا احمدی فرمانده سپاه علی ابن ابیطالب)ع( است 
که به ایراد سخنرانی خواهد پرداخت. شعرخوانی با مضامین انقلابی، برگزاری سرود و 

سایر برنامه های فرهنگی در دستور کار این مراسم قرار دارد.

پنجشنبه -چهارم آذر ماه 1395-    سال نوزدهم -   شماره 4154

رئیس پلیس آگاهی استان قم  خبرداد

کشف محموله 5۰۰ میلیون ریالی 
کالای قاچاق در قم

رئیس پلیس آگاهی استان قم از کشف کالای قاچاق به ارزش 500 میلیون ریال 
دراین استان خبر داد.

سرهنگ  احمد کرمی در تشریح این خبر اظهار داشت: در اجرای طرح تشدید 
مقابله با قاچاق کالا و ارز و با کسب خبری مبنی بر این که یک دستگاه اتوبوس اقدام به 
بارگیری کالای قاچاق از استان های جنوبی کشور به مقصد یکی از استان های مرکزی 
را داشته موضوع در دستور کار عملیاتی و اطلاعاتی ماموران اداره مبارزه با قاچاق کالا و 

ارز پلیس آگاهی استان قرار گرفت.
وی افزود: با اشرافیت اطلاعاتی ماموران که پس از رصد مسیر حرکت اتوبوس و انجام 
یکسری اقدامات پلیسی و مراقبت های انجام گرفته، موفق شدند اتوبوس موصوف را در 

عوارضی "قم – تهران" متوقف کنند.
سرهنگ کرمی ادامه داد: ماموران پس از انتقال خودرو به اداره مبارزه با قاچاق کالا 
و ارز استان، در بازدید از اتوبوس مذکور کالاهایی از جمله 55 عدد باطری،70 آمپری 
خودرو ، تعداد 9 هزار عدد پودر نسکافه، 720قوطی نوشابه انرژی زا ، تعداد 348 شیشه 

750 گرمی شکلات صبحانه به ارزش تقریبی 500 میلیون ریال کشف کردند.
رئیس پلیس آگاهی استان قم اضافه کرد: نهایتاً در این رابطه پرونده تشکیل و جهت 
سیر مراحل قانونی به اداره کل تعزیرات حکومتی استان ارسال و متهم با قرار قانونی 

مناسب روانه زندان شد.
سرهنگ کرمی از شهروندان خواست، در صورت اطلاع از فعالیت های اقتصادی 
غیرقانونی از سوی افراد سودجو، مراتب را در اسرع وقت از طریق تماس با شماره 

تلفن110و یا تلفن شبانه روزی3134پلیس آگاهی استان اطلاع دهند.
رئیس پلیس آگاهی استان به هموطنان توصیه کرد: پلیس قم از طریق تلفن و 

پیامک 110 به صورت شبانه روزی آماده ارائه خدمات به شهروندان می باشند.

رئیس پلیس فتا قزوین  خبرداد

دستگیری عامل هتک حیثیت
 در شبکه اجتماعی تلگرام 

رئیس پلیس فتا قزوین گفت: فردی که با قرار دادن اطلاعات شخصی شهروندی 
برروی شبکه اجتماعی تلگرام باعث ایجاد مزاحمت وی توسط دیگران شده بود 

شناسایی و دستگیر شد. 
سرهنگ فخر الدین توکلی اظهار داشت: در پی شکایت یکی از شهروندان مبنی بر 
اینکه فردی ناشناس با قرار دادن اطلاعات شخصی و شماره تلفن وی درشبکه اجتماعی 
تلگرام ، بستر مزاحمت را برای وی فراهم کرده بود ، رسیدگی به موضوع و شناسایی و 

دستگیری متهم در دستور کار مأموران پلیس فتا قرار گرفت.
وی ادامه داد: کارشناسان پلیس فتا با بررسی های فنی و انجام یکسری تحقیقات 
پلیسی موفق به شناسایی متهم شده و پس از انجام هماهنگی های قضایی متهم را 

دستگیر و به مقر پلیس فتا استان انتقال دادند.
سرهنگ توکلی افزود: متهم در بازجویی های اولیه منکر انجام هرگونه عمل مجرمانه 
ای شد ولی با مشاهده مستندات پلیس چاره ای جز اعتراف ندید و به بزه انتصابی 

اعتراف کرد.
رئیس پلیس فتا استان با اشاره به اینکه متهم در ادامه تحقیقات انگیزه خود را از 
انجام این عمل مجرمانه لج و لجبازی با شاکی و تسویه حساب شخصی عنوان کرد، 
افزود: متهم پس از تشکیل پرونده برای سیر مراحل قانونی به مرجع قضائی تحویل 

داده شد.

فرمانده انتظامی شرق استان تهران از دستگیری متهمان به قتل مسلح در کمتر از چهار روز 
در شهرستان دماوند خبر داد. 

سردارعبدالرضا ناظری فرمانده انتظامی ویژه شرق استان تهران گفت: اواخر هفته گذشته، در 
پی دریافت خبری مبنی بر وقوع یک فقره تصادف منجر به فوت در بخش رودهن شهرستان 

دماوند، بلافاصله ماموران انتظامی به محل حادثه اعزام شدند.
وی افزود: در بررسی های کارشناسانه، آثار اصابت گلوله در بدن متوفی مشاهده شد که 
بلافاصله اقدامات ویژه پلیس برای شناسایی و دستگیری متهمان به قتل در دستور کار قرار 

گرفت.
وی با بیان اینکه پلیس امنیت عمومی، آگاهی استان و مأموران انتظامی شهرستان اقدامات 
خود را در خصوص شناسایی و دستگیری متهمان آغاز کردند، تصریح کرد: مأموران پس از 
انجام کار اطلاعاتی و تحقیقات همه جانبه دریافتند، دقایقی قبل از اعلام این تصادف در همان 
حوالی، نزاع مسلحانه ای به وقوع پیوسته که به دنبال آن یک نفر پس از اصابت گلوله به کتف، 

اقدام به فرار با خودرو کرده است.
سردار ناظری گفت: با پیگیری موضوع و اطلاعات منابع موثق و همچنین شواهد موجود 

مشخص شد؛ جسد کشف شده متعلق به فرد مضروب است.
وی ادامه داد: با توجه به محل سکونت متهمان به قتل احتمالی در خارج از شهرستان دماوند، 
تیم هایی از پلیس اطلاعات و آگاهی، در کمتر از 24 ساعت، همدستان متهمان را شناسایی 

و دستگیر کردند.
سردار ناظری از متواری شدن دو نفر از متهمان اصلی این حادثه خبر داد و گفت: پس از 

وقوع حادثه، دو نفر از افراد اصلی که مبادرت به استفاده از سلاح گرم کرده بودند متواری شدند؛ 
اما خوشبختانه با انجام اقدامات اطلاعاتی و همکاری مردم منطقه، محل اختفای آن ها نیز در 

شهرهای شمالی کشور شناسایی شد.
ناظری با اشاره به کشف سلاح های مورد استفاده توسط متهمان افزود: دو متهم اصلی پرونده، 
که در پی فراهم کردن مقدمات خروج از کشور بودند، در عملیاتی شبانه دستگیر شده و در 

مراحل اولیه بازجویی، به اقدامات خود اعتراف کردند.
فرمانده انتظامی شرق استان تهران از برخورد قاطعانه پلیس با افراد مخل امنیت اجتماعی 
خبر داد و گفت: نیروی انتظامی با افرادی که به صورت فردی و یا جمعی اقدام به شرکت در 
نزاع های خیابانی کرده، به صورت قاطعانه برخورد می  کند؛ زیرا این افراد در نظام جمهوری 

اسلامی جایگاهی ندارند.

و  شناسایی  از  گیلان  استان  آگاهی  پلیس  رئیس   
دستگیری سارقان حرفه ای و سابقه دار منزل با 56 فقره 

سرقت در رشت خبر داد. 
سرهنگ فرهاد فلاح کریمی در تشریح جزئیات این 
خبر، گفت: در پی دریافت گزارش های مردمی مبنی بر  
حمل یک دستگاه پژو توسط جرثقیل و وجود آثار مشکوك 
گلوله بر روی بدنه این خودرو ، بررسی موضوع بلافاصله در 

دستورکار کارآگاهان پلیس قرارگرفت. 

و  خمام  شهر  در  حضور  از  پس  ماموران  افزود:  وی 
اطمینان از صحت موضوع جرثقیل حمل پژو را شناسایی 
و آن را متوقف کردند.  سرهنگ کریمی با اشاره به اینکه 
در بررسی فنی ماموران مشخص شد اثرات گلوله که روی 
بدنه خودرو مشهود بود متعلق به عملیات تعقیب و گریز 
در یکی از سرقت های شهرستان انزلی است، بیان داشت: 
متهمان پس از وقوع تصادف در شهر خمام به منظور فرار 
از دست پلیس قصد داشتند خودرو را بدون حضور پلیس 

در صحنه با جرثقیل به پارکینگ منتقل کنند. وی با بیان 
اینکه ماموران سه نفر را در این رابطه دستگیر و به پلیس 
آگاهی منتقل کردند، تصریح کرد: این سه متهم  که اهل 
و ساکن یکی از استان های همجوار هستند، در بازجویی 
فنی کارآگاهان به 56 فقره سرقت منزل، مغازه و خودرو 
در استان گیلان اعتراف کردند.  سرهنگ فلاح کریمی 
خاطرنشان کرد: متهمان با تشکیل پرونده جهت سیر 

مراحل قانونی به مراجع قضائی معرفی شدند. 

رئیس پلیس آگاهی استان لرستان ، از کشف یك فقره تصرف اراضی ملی به ارزش چهار 
میلیارد و 500 میلیون ریال و دستگیری متهم در خرم آباد خبر داد . سرهنگ " عباس نظری 
" گفت: در پی کسب خبری مبنی بر اینکه فردی اراضی ملی اطراف شهرستان خرم آباد را به 
صورت عدوانی تخریب و تصرف و اقدام به زیر کشت بردن آنها کرده است ، با توجه به اهمیت 
موضوع و احتمال ادامه تخریب منطقه ، پرونده در دستور کار کارآگاهان اداره مبارزه با جرایم 

اقتصادی آگاهی استان قرار گرفت . 
وی در ادامه افزود: ماموران با هماهنگی مقام قضائی در محل حاضر و با بررسی های به عمل 

آمده مشخص شد شخصی با تخریب درختان و تصرف مقدار یك و نیم هکتار از اراضی منطقه 
اطراف خرم آباد مبادرت به زیر کشت بردن آنها کرده است . 

رئیس پلیس آگاهی لرستان گفت: متهم در عملیاتی دستگیر که در بازجویی انجام شده به 
جرم ارتکابی خود مبنی بر تصرف اراضی ملی اعتراف کرد . 

نظری با بیان این که ارزش زمین های تصرف شده بنا بر اعلام نظر کارشناسان مربوطه چهار 
میلیارد و 500 میلیون ریال است، تصریح کرد: فرد متخلف جهت سیر مراحل قانونی به مراجع 

قضائی معرفی شد. 

سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی شهرداری تهران از آتش سوزی در یک 
کارگاه کفاشی در چهارراه مخبر الدوله خبر داد و گفت: در این حادثه سه کارگر دچار مصدومیت 

شدند. 
سید جلال ملکی افزود: ساعت 20 سه شنبه شب حادثه آتش سوزی در یک کارگاه کفاشی 
در چهارراه مخبر الدوله خیابان مظفری به سامانه 125 اعلام و ماموران سه ایستگاه آتش 
نشانی به محل حادثه اعزام شدند.وی بیان کرد: یک منزل قدیمی به وسعت 170 متر 2 طبقه 

به کارگاه کفاشی تبدیل شده بود که آتش در طبقه همکف کاملا شعله ور و در حال سرایت 
به سایر قسمت های این کارگاه کفاشی بود.سخنگوی سازمان آتش نشانی و خدمات ایمنی 
شهرداری تهران تصریح کرد: در این حادثه سه کارگر از نواحی مختلف اندام ها دچار مصدومیت 
شدند که آتش نشانان این مصدومان را تحویل عوامل اورژانس دادند.وی خاطرنشان کرد: آتش 
نشانان در ساعت 21 شب گذشته موفق شدند آتش را خاموش کنند و پس از ایمن سازی لازم 

به این عملیات پایان دادند.

دستگیری قاتلان در کمتر از 4روز

درگیری لفظی رنگ خون گرفت 

رئیس پلیس آگاهی استان گیلان :

جای گلوله پلیس هویت سارقان را لو داد 

رئیس پلیس آگاهی استان لرستان :

زمین خوار میلیاردی در خرم آباد دستگیر شد 

سخنگوی سازمان آتش نشانی تهران :

آتش سوزی یک کارگاه کفاشی سه مصدوم برجا گذاشت 

معاون وزیر تعاون، کار و رفاه اجتماعی با اشاره به 
کسری شدید صندوق های بازنشستگی گفت: این 
صندوق ها متاثر از فضای اقتصادی کشور، شیوه اداره 
شان با چالش جدی مواجه است که راه حلش شفاف 

سازی است.
 میرزایی معاون امور اقتصادی و برنامه ریزی وزیر 
تعاون، کار و رفاه اجتماعی گفت: بخشی از مشکلات 
ناپایداری است یعنی  بازنشستگی،  امروز صندوق 
منابع صندوق ها پاسخگوی نیاز حال حاضر و آینده 
کشور نیست، از سوی دیگر نظام محاسباتی امکان 
محاسبات شفاف این صندوق را به ما نمی دهد. 
میرزایی از مجموع 4 صندوق موجود؛ 2 صندوق در 
اختیار وزارت کار است که با کسری های زیادی روبرو 
است و البته این مشکل ما نیست بلکه 2 صندوق 

دیگر هم با همین ناپایداری منابع روبرو اند.
معاون وزیر تعاون افزود: مشکل اصلی این صندوق 
ها شیوه اداره آنهاست که باید شفاف سازی شود، این 
صندوق ها تابع فضای اقتصادی کشورند و در شرایط 
رکود طبیعی است که بازدهی هم نخواهند داشت اما 
در مجموع با وجود رکودهای اقتصادی کشور در این 
چندساله اخیر، عملکرد این صندوق ها خوب ارزیابی 

می شود.
او گفت: شیوه اداره شرکت های سرمایه گذاری 
وابسته به صندوق ها کاملا شفاف است و 70 درصد 
از بنگاه های وابسته به صندوق ها در بورس وارد 
شده اند و مابقی نیز صورت حساب های خود را برای 
بورس ارسال کرده اند، صندوق های بازنشستگی 
قدرت انتخاب برای سرمایه گذاری نداشته اند و در 
حقیقت اینها وارث بدهی های دولت های پیشین 

هستند.
او افزود: صندوق ها در خلا فعالیت نمی کنند بلکه 
در محیط عملیاتی کشور فعال اند بطوری که اگر 
اقتصاد سالم باشد سالم می مانند و برعکس، بنابریان 
شرایط اقتصادی کشور تاثیر مستقیم بر عملکرد 

این صندوق ها دارد، آنچه مهم است شیوه اداره 
این صندوق هاست، بورسی شدن، اصلاح گزارش 
های مالی، فقدان بازار رقابتی مدیران از جمله چشم 

اندازهای ما برای اداره صندوق هاست.
در  نابرابری  و  تبعیض  منابع،  فقدان  گفت:  او 
صندوق ها، فقدان پوشش کافی برای 20 درصد از 
جمعیت کشور، فقدان کفایت به این معنا که میزان 
بازنشستگی کفاف هزینه های زندگی بازنشستگی را 
نمی دهد و مهمتر از همه ناپایداری، این صندوق ها را 
به مرز بودن یا نبودن رسانده است که از جمله چالش 

های ما در اداره صندوق بازنشستگی است.
بازنشستگی  های  صندوق  از  مجلس  افزود:  او 
حمایت می کند و این موضوع مهمی است زیرا 
لوایح و  نتیجه  ما  از آسیب های کنونی  بسیاری 
قوانینی است که در سال های گذشته به عنوان 

مصوبه تصویب شده بود.
پور ابراهیمی رئیس کمیسیون اقتصادی مجلس 

مهمان تلفنی برنامه گفت: اصلی ترین مشکل صندوق 
های بیمه ای عدم بازدهی این صندوق هاست، اینکه 
ورودی و خروجی این صندوق ها باید حساب و کتاب 
داشته باشد، اینکه مجموع نرخ بازدهی آنها مشخص 
نیست و از همه بدتر اینکه این صندوق ها دولتی اند، 
متوسط نرخ بازدهی شان تنها 4 درصد است و به 
این ترتیب بیش از 90 درصد از منابع صندوق های 
بازنشستگی از محل مابه التفاوت های دولتی تامین 

می شود که مغایر اصل 44 است.
نیز متاسفانه  تامین اجتماعی  افزود: صندوق  او 
دولتی اداره می شود که با مشکلات زیادی روبرو 
است، آنچه که این صندوق ها را نجات می دهد این 
است که نباید دولتی اداری شوند زیرا مدیران دولتی 
صندوق ها را وارد جریانات سیاسی می کنند و به این 
ترتیب صندوق ها را با چالشی که هم اکنون شاهدیم 

مواجه می کند.
 او گفت: کف نرخ بدون ریسک آن هم در بانکها 17 

تا 18 درصد است اما چرا بازدهی کنونی این صندوق 
ها زیر 4 درصد است؟ ما در اصل 44 می خواستیم 
مالکیت های دولتی را به مالکیت های خصوصی 
تبدیل کنیم و جالب آنکه تامین اجتماعی صد در 
صد خصوصی شده اما توسط دولت اجرا می شود، 
این در حالیست که این شرکت ها تخصصی نشده اند 
و در سازمان صندوق اجتماعی، سرمایه گذار اصلی 
آن 100 درصد کافرمایان و کارگرانند اما در نهایت 

این دولت است که اداره آن را برعهده دارد.
در  مجلس،  نماینده  فرهنگی  حسین  محمد 
خصوص شرایط بیمه ها و صندوق های بازنشستگی 
در کشورهای مختلف گفت: در هر کشوری شرایط 
خاصی بر بیمه، بازنشستگی و خدمات آنها وجود دارد. 
صندوق های بازنشستگی در کشور از چند جهت در 
رنج هستند گفت: اولا وحدت رویه، صندوق های 
بازنشستگی در پرداخت ها دچار اختلاف رویه اند و 
ثانیا نگرانی از آینده که سال به سال و ماه به ماه در 

حال تغییر است و در نهایت پرداخت های مدیران 
است که از ماه های اخیر نگرانی های جدی بوجود 
آمده و جامعه هدف تصور می کنند منابعی که 
برای آنها در نظر گرفته شده است به شکل درستی 

استفاده نمی شود.
او افزود: یکی از راهکارها برای برون رفت از نگرانی 
های جاری و آینده در صندوق های بازنشستگی 
خود کفا کردن مجموعه ها است که بجز حرکت 
به سمت خودکفایی این مجموعه ها عملا چاره ای 
دیگری نداریم؛ خود مجموعه ها باید تلاش کنند 
به سمت خودکفایی بروند و لازمه آن هم سیاست 
کنار  در  کارآمدتر  مدیریت  است.  گذاری صحیح 
سیاست گذاری صحیح می تواند نگرانی های موجود 

را برطرف کند.
فرهنگی در مورد ورود صندوق های بازنشستگی 
به بنگاه داری گفت: بخش قابل توجه ای از دارایی 
صندوق ها مربوط به رد دیون سال های گذشته بوده 
است. ورود صندوق های بازنشستگی به بنگاه داری 
را هم از منظر تهدید هم از منظر فرصت می توان 
نگریست. مجموعه ای می آید و باید سریع به بهره 
وری برساند و از جهت فرصت، دولت سرمایه های 
خود را به صندوق ها داده است و باید از آن استقبال 
کنند و می توانند با ورود به حوزه های دیگر برای 

سرمایه گذاری، فرصت های جدیدی را ایجاد کنند.
محمد حسین فرهنگی درباره حل مشکل بیمه ها 
در برنامه ششم گفت: کلیه مصوبات ما تا به امروز 
بسیاری از مشکلات صندوق های بازنشستگی و 
بازنشسته ها را در بر می گیرد. ما در احکام تصویب 
شده، وحدت رویه، اصلاح پرداخت ها را در نظر گرفته 
ایم. از نظر احکام قانونی وحدت رویه در بیمه های 
درمانی، صندوق های بازنشستگی تناسب دریافت ها 
را در مصوبات آورده ایم و در بحث های ادغام و عدم 
ادغام و تجمیع بیمه ها هنوز به اتمام نرسیده است و 

نیاز به بررسی های بیشتری دارد.

مدیران دولتی صندوق ها را وارد جریانات سیاسی می کنند

صندوق بازنشستگی درآستانه بازنشستگی!

 بدون تردید خدمت نظام وظیفه یا همان سربازی یکی از موضوعات 
حائز اهمیت برای جوانان و نوجوانان محسوب می شود،مقطعی که 

ذهن بخش قابل توجهی از جوانان را به خود مشغول می سازد.  
 خدمت نظام وظیفه بر اساس قوانین تعریف شده در کشور از 
ضروریاتی است که جوانان و نوجوانان ذکور پس از رسیدن به سن 
تعریف شده موظف به انجام آن هستند.همواره  از سوی بزرگان و 
افراد مجرب هر خانواده ای از سربازی به نیکی یاد می شود و آن 
را مقطعی انسان ساز توصیف می کنند.دورانی که به واقع آموزش 
دهنده راه و رسم زندگی در چارچوب ها و قوانینی مشخص است که 
فرد باید خود را با آن وفق دهد و با رعایت اصول و قواعد تعریف شده 
نظامی گری،بخشی از عمر خود را در آن سپری کند.مقطعی که نظام 
جمع،استفاده از اسلحه،اصطلاحات نظامی گری و...در آن آموزش 
داده می شود و اصلی ترین فلسفه وجودی تعریف آن معطوف به 
ارتقای سطح آمادگی کشور در مقابل هر گونه تهاجم و تهدید نظامی 
است.پس از طی کردن دوران آموزشی،سربازان به فراخور نیاز کشور 
و تقسیماتی که به مقتضیات ظرف زمانی و مکانی انجام می شود به 
یگان های تابعه می پیوندند و در بخش های مختلف اعم از ستادی 
و اداری، مرزبانی، زمینی هوایی، دریایی، سپاه، ارتش، نیروی انتظامی 
و ...خدمت می کنند.به گزارش گروه اجتماعی باشگاه خبرنگاران 
جوانهمواره از سالیان گذشته تا به امروز اخبار مربوط به این حوزه اعم 
از کسری،افزایش و میزان سنوات خدمتی با کنجکاوی های خاص 
مشمولان و افرادی که در آستانه اعزام هستند همراه بوده است.برخی 
در اندیشه کاهش،برخی عفو مقام معظم رهبری،عده ای خرید آن 
و برخی دیگر با عشق به خدمت،لباس مقدس سربازی و آشنایی با 

فنون رزم و جنگ عازم می شوند تا به اصطلاحِ امروزی ها آب دیده 
شوند.بطور معمول بخشی از نوجوانان و جوانان که در آستانه خدمت 
سربازی قرار می گیرند با نگرش های متعددی اعم از مثبت و منفی 
آن را مورد بررسی و ارزیابی قرار می دهند.عده ای آن را دورانی پر 
جنب و جوش تصور می کنند که هر روز آن آکنده از خاطراتی بیاد 
ماندنی است و برخی دیگر آن را مقطعی قلمداد می کنند که باعث 

سکون و اتلاف وقت در زندگی می شود.
 نقش محیط و پیشینه زندگی در نگرش و تفسیر جوانان 

نسبت به خدمت نظام وظیفه 
سیامک رنگرز،جامعه شناس و آسیب شناس اجتماعی تحلیل و 
بررسی نگرش های متعدد به سربازی اظهار کرد:روحیات فرد،محیط 
زندگی و شرایط خانوادگی سه عنصر قابل توجهی است که در تحلیل 
ها و نگرش های جوانان و نوجوانان در خصوص خدمت مقدس 
سربازی موثر است.وی افزود:فارغ از کم و کیف بررسی ها و دیدگاه 
جوانان از خدمت سرباز،این مقطع دوران جدیدی به شمار می رود که 
بواسطه تغییر فضای زندگی فرد و ورود به محیطی نظامی با قوانین 
ومقررات خاص تعیین و تنظیم شده،عرصه ای متفاوت و تجربه ای 
جدید تلقی می شود که می تواند حاوی تجربیات و اندوخته های 
بسیاری برای آینده سازان این مرز و بوم باشد.هر چند نگرش واحدی 
در اذهان خانواده ها در خصوص خدمت سربازی وجود ندارد اما 
یک وجه اشتراک در ارزیابی و ذهنیت کلیه خانواده ها و پدر و مادر 
جوانان عازم به خدمت وجود دارد با این مضمون که سربازی دوران 
گذار از شور نوجوانی و جوانی به دوران پختگی و بزرگسالی است.

تحصیل، سربازی، ازدواج، زنجیره های به هم پیوسته ای است که 

اغلب اوقات کنار یکدیگر قرار می گیرند،البته لزوما این ترتیب برای 
تمامی جوانان مصداق ندارد  و چه بسا برخی پس از خدمت سربازی 
تحصیلات خود را ادامه می دهند و یا برخی پس از ازدواج وارد 
این دوران)سربازی( شوند،اما هر آنچه که هست از دوران سربازی به 
عنوان مقطع کسب تجربه یاد می شود.ذهنیتی که چندان نادرست 
نیز به نظر نمی رسد و بواسطه شرایطی که سرباز وظیفه آن را تجربه 
می کند،خواه یا ناخواه با تجربیات جدید و منحصر به فرد خاص به 
خود همراه است.البته برخی خانواده ها که عمدتا منتسب به طبقات 
مرفه جامعه می شوند نیز در صدد گریز فرزندان خود از آن بر می 
آیند و به اشکال گوناگون سعی می کنند تا حتی المقدور از ورود 
جوانان و نوجوانان خود به این دوران،امتناع کنند. مسائل بهداشتی، 
روحی روانی، منفک شدن از خانواده،دل نگرانی از گرایش فرزندان به 
راه های ناصواب همچون اعتیاد،دور شدن آنها از کسب فرصت های 
شغلی و... از نمونه دغدغه هایی است که ذهن برخی خانواده ها را 

برای اعزام به خدمت فرزندانشان مشوش می کند.
 سربازی،از رشد و بلوغ اجتماعی تا تجربه شرایط سخت

 فارغ از نگرش های منفی برخی از خانواده ها و جوانان به خدمت 
مقدس سربازی که ممکن است در برخی موارد چندان بی راه نیز تصور 
نشود،دستاوردها و یا رهاوردهای این دوران نیز قابل کتمان نیست.

نظم پذیری،استقلال، اعتماد به نفس،تکوین شخصیت اجتماعی،قرار 
گرفتن در شرایط سخت،از موهبت ها و توفیقاتی است که می 
تواند بستر و زمینه لازم را برای ورود مستقلانه جوانان یا نوجوانان 
به جامعه و پی ریزی  زندگی مشترک را فراهم کند.کارشناسان 
و متخصصان روانشناسی معتقدند خوشایند سازی سربازی یکی از 

ضروریاتی است که هر آنچه در راستای آن اقدام شود،ضریب حصول 
موفقیت و بازدهی این دوران مقدس نیز افزایش خواهد یافت.بطور 
یقین سربازی از دورانی محسوب می شود که نمی توان آن را مطلقا 
نیک یا مطلقا ناخوشایند پنداشت.رویکرد منطقی و معقولانه ایجاب 
می کند که مزایا و فرصت های این دوران پر بار تقویت و آسیب 
های احتمالی آن به حداقل ممکن کاهش یابد.موضوع عدم تخصص 
گرایی و تخصص محوری به فراخور استعدادها،توانایی ها و احیانا 
تحصیلات سربازان یکی از انتقاداتی است که بعضا از سوی مشمولان 
نظام وظیفه و یا خانواده های آنان مطرح می شود،اصلی که چندان 
غیر منطقی نیز به نظر نمی رسد و می طلبد سازوکاری طراحی 
شود که پروسه جذب و تقسیم سرباز با اتکاء به تخصص و مهارت 
های آن ها عملیاتی شود، که در صورت تحقق این امر،علاوه بر 
خوشایند سازی این دوران در بهره وری و سودمندی مضاعف دوران 
سربازی برای کشور و نظام نیز مطلوب اثر خواهد بود.اخیرا گام هایی 
در این جهت برداشته شده اما هنوز کافی به نظر نمی رسد و چه 
بسیار جوانانی که برخلاف تحصیلات و تخصصی که از آن برخوردار 
هستند در واحدها،یگان ها،مناطق و بخش هایی مشغول به خدمت 
می شوند که سنخیت چندانی با داشته ها یا اندوخته های آنان ندارد.

به تعبیر دیگر هر آنچه این قرابت و همخوانی افزایش یابد میل و 
تمایل به خدمت نیز تقویت خواهدشد.توسعه امکانات رفاهی محیط 
های خدمتی،مسائل فرهنگی،شیوه برخورد روانشناسانه و اصولی با 
سربازان و...از نمونه مواردی به شمار می رود که با تحقق آن علاوه 
بر افزایش میل ورغبت به گذران این دوران مقدس،در کاهش پدیده 

سرباز فراری نیز موثر خواهد بود.

زوایای پیدا و پنهان هراس جوانان از خدمت نظام وظیفه

چرا سربازی سخت می گذرد؟ 






